
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 5571
2.  Άδεια απουσίας της Βουλευτού κ. Ν. Κεραµέως, σελ.

5564
3. Ανακοινώνεται ότι τη συνεδρίαση παρακολουθούν µα-

θητές από την Εράσµειο Ελληνογερµανική Σχολή και το 14ο
Δηµοτικό Σχολείο Ιλίου, σελ. 5568

4. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ. 5561, 5562, 5566, 5567,
5568, 5569

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Κατάθεση αναφορών µε αριθµό από 1287 έως 1362,

σελ. 5534 – 5554                         2. Απαντήσεις Υπουργών σε
ερωτήσεις βουλευτών , σελ. 5555 - 5559

3. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Δευ-
τέρας 6 Μαρτίου 2017, σελ. 5560

4. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων:
α) Προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρω-

πίνων Δικαιωµάτων:
i. µε θέµα «τόσα χρόνια γιατί δεν βρήκαν τους ενόχους των

θαλασσοδανείων…. ενώ το πόρισµα Καλούδη παραπέµπει
τους πρωταγωνιστές µε ονοµατεπώνυµα και διευθύνσεις στο
εδώλιο του κατηγορουµένου», σελ. 5561

ii. σχετικά µε «τη διαπλοκή στις κρατικές επιτροπές και στη
Δικαιοσύνη και των νέων ένορκων καταγγελιών του Ανδρέα
Μαρτίνη από τον Κορυδαλλό», σελ. 5563

β) Προς τον Υπουργό Εσωτερικών, σχετικά µε την παροχή
έκτακτης οικονοµικής ενίσχυσης σε ΟΤΑ της Περιφερειακής
Ενότητας Χανίων για την αποκατάσταση των καταστροφών
εξαιτίας των ακραίων καιρικών φαινοµένων της 11ης Φε-
βρουαρίου 2017, σελ. 5564

γ) Προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, σχε-
τικά µε την αυτεπάγγελτη διόρθωση λαθών της Διοίκησης
στους αναρτηθέντες δασικούς χάρτες της Ηλείας, σελ. 5566

δ) Προς τον Υπουργό Εσωτερικών, σχετικά µε τη σύσταση-
λειτουργία του «Κέντρου Αποτέφρωσης Νεκρών (ΚΑΝ)» εκ
µέρους των µονάδων  πρωτοβάθµιας τοπικής αυτοδιοίκησης,
σελ. 5569

Γ. ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗ ΕΡΓΑΣΙΑ 
1. Κατάθεση Εκθέσεως Διαρκούς Επιτροπής:
Η Διαρκής Επιτροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει

την έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου Αγροτικής
Ανάπτυξης και Τροφίµων: «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ
της Κυβέρνησης της Ελληνικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρ-
νησης της Δηµοκρατίας του Αζερµπαϊτζάν για συνεργασία
στον τοµέα της γεωργίας», σελ. 5533

2. Κατάθεση σχεδίων νόµων:
Οι Υπουργοί Εθνικής  Άµυνας, Οικονοµικών, Εξωτερικών,

Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων και ο
Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής  Άµυνας, κατέθεσαν στις 3-
3-2017 σχέδια νόµου:

i. «Κύρωση της Τεχνικής Διευθέτησης µεταξύ του Υπουρ-
γού Εθνικής  Άµυνας της Δηµοκρατίας της Πολωνίας και του
Υπουργείου Εθνικής  Άµυνας της Ελληνικής Δηµοκρατίας για
την Παροχή Υποστήριξης Χώρας Υποδοχής για την εκτέλεση
εκπαιδευτικής συνεργασίας µεταξύ της Πολωνικής Πολεµι-
κής Αεροπορίας και της Ελληνικής Πολεµικής Αεροπορίας

στην Ελληνική Δηµοκρατία», σελ. 5571
ii. «Κύρωση της Τεχνικής Διευθέτησης µεταξύ των Σουηδι-

κών Ενόπλων Δυνάµεων και του Υπουργείου Εθνικής  Άµυνας
της Ελληνικής Δηµοκρατίας για τη συνεργασία των Σουηδι-
κών Ενόπλων Δυνάµεων µε το Ελληνικό Πολεµικό Ναυτικό
στον Τοµέα Ανταλλαγής και Εκπαίδευσης των Ειδικών Δυνά-
µεων», σελ. 5571

iii. «Κύρωση της Συµφωνίας Στρατιωτικής Συνεργασίας µε-
ταξύ του Υπουργείου Εθνικής  Άµυνας της Ελληνικής Δηµο-
κρατίας και του Υπουργείου  Άµυνας της Δηµοκρατίας της
Αρµενίας», σελ. 5571

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ

ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ.  5533 - 5571

ΟΜΙΛΗΤΕΣ

Α. Επί διαδικαστικού θέµατος:
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ Ο. , 

σελ. 5561
ΛΥΚΟΥΔΗΣ Σ. , σελ. 5561, 5562, 5566, 5568, 

5569, 5570
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 5567

Β. Επί των επικαίρων ερωτήσεων:
ΒΑΓΕΝΑ  Ά. , σελ. 5569
ΒΑΓΙΩΝΑΚΗ Ε. , σελ. 5564, 5565, 5566
ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ Ν. , σελ. 5561, 5562, 5563, 5564
ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ Δ. , 

σελ. 5562, 5563, 5564
ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ Π. , σελ. 5565, 5566, 5569, 5570
ΤΖΑΒΑΡΑΣ Κ. , σελ. 5567, 5568
ΦΑΜΕΛΛΟΣ Σ. , σελ. 5562, 5566, 5568

ΠΙΝΑΚΑΣ ΠΕΡΙΕΧΟΜΕΝΩΝ

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΓ’

Παρασκευή 3 Μαρτίου 2017



Αθήνα, σήµερα στις 3 Μαρτίου 2017, ηµέρα Παρασκευή και
ώρα 10.09’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Ζ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΣΠΥΡΙΔΩΝΟΣ ΛΥ-
ΚΟΥΔΗ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

Έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα ότι η Διαρκής Επι-
τροπή Παραγωγής και Εµπορίου καταθέτει την έκθεσή της στο

σχέδιο νόµου του Υπουργείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφί-
µων «Κύρωση της Συµφωνίας µεταξύ της Κυβέρνησης της Ελλη-
νικής Δηµοκρατίας και της Κυβέρνησης της Δηµοκρατίας του
Αζερµπαϊτζάν για συνεργασία στον τοµέα της γεωργίας».

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις ανα-
φορές προς το Σώµα.

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον Γραµµατέα της Βου-
λής κ. Γεώργιο Ψυχογιό, Βουλευτή Κορινθίας, τα ακόλουθα:

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ

ΙΖ’ ΠΕΡΙΟΔΟΣ

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΗΣ ΔΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ

ΣΥΝΟΔΟΣ Β’

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΓ’

Παρασκευή 3 Μαρτίου 2017



5534 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΓ’ - 3 ΜΑΡΤΙΟΥ 2017 5535



5536 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΓ’ - 3 ΜΑΡΤΙΟΥ 2017 5537



5538 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΓ’ - 3 ΜΑΡΤΙΟΥ 2017 5539



5540 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΓ’ - 3 ΜΑΡΤΙΟΥ 2017 5541



5542 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΓ’ - 3 ΜΑΡΤΙΟΥ 2017 5543



5544 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΓ’ - 3 ΜΑΡΤΙΟΥ 2017 5545



5546 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΓ’ - 3 ΜΑΡΤΙΟΥ 2017 5547



5548 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΓ’ - 3 ΜΑΡΤΙΟΥ 2017 5549



5550 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΓ’ - 3 ΜΑΡΤΙΟΥ 2017 5551



5552 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΓ’ - 3 ΜΑΡΤΙΟΥ 2017 5553



5554 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΓ’ - 3 ΜΑΡΤΙΟΥ 2017 5555

Β. ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ



5556 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΓ’ - 3 ΜΑΡΤΙΟΥ 2017 5557



5558 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΓ’ - 3 ΜΑΡΤΙΟΥ 2017 5559



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι,.

πριν εισέλθουµε στη συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων, έχω
την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο επικαίρων ερωτή-
σεων της Δευτέρας 6 Μαρτίου 2017.

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρο 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 536/24-2-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Σπυρίδωνος Αδώνιδος Γε-
ωργιάδη προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τις «δηλώσεις του
Αναπληρωτή Υπουργού Υγείας περί «πειραγµένων» τιµών ορι-
σµένων φαρµάκων την εποχή πριν τον Ιανουάριο του 2015».

2. Η µε αριθµό 542/28-2-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ κ.
Βασιλείου Κεγκέρογλου προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνι-
κής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την
«ανάκληση της απόφασης του Υφυπουργού, κ. Πετρόπουλου για
κατασχέσεις σε µικροοφειλέτες». 

3. Η µε αριθµό 544/28-2-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρήστου
Κατσώτη προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης
και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε τα προβλήµατα των ερ-
γολαβικών εργαζοµένων στην καθαριότητα στο Εθνικό Μετσόβιο
Πολυτεχνείο.

4. Η µε αριθµό 533/24-2-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Πειραιώς των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Δηµητρίου Καµµένου
προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τα νοσήλια στο νοσοκο-
µείο «Children’s Hospital» της Βοστώνης. 

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρο 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 του Κανονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 537/24-2-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Μαγνησίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Χρήστου Μπουκώρου προς
τον Υπουργό Οικονοµίας και Ανάπτυξης, σχετικά µε την αύξηση
του ποσοστού ανεργίας στη Μαγνησία εξαιτίας της αποβιοµηχά-
νισης. 

2. Η µε αριθµό 541/28-2-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αχαΐας της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ κ. Θε-
όδωρου Παπαθεοδώρου προς τον Υπουργό Μεταναστευτικής
Πολιτικής, σχετικά µε την άµεση ανάγκη διασφάλισης της εύρυθ-
µης λειτουργίας στο Κέντρο Πρώτης Υποδοχής (ΚΕΠΥ) της Μό-
ριας.

3. Η µε αριθµό 473/13-2-2017 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευ-
τού Β’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αικατερίνης Παπακώ-
στα-Σιδηροπούλου προς την Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής
Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε την κατα-
βολή εισφορών των ελεύθερων επαγγελµατιών.

4. Η µε αριθµό 458/7-2-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Εµµα-
νουήλ Συντυχάκη προς τους Υπουργούς Υγείας και Εργασίας,
Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης, σχετικά µε

τις συµβάσεις έργου στα νοσοκοµεία και την καταστρατήγηση
του δικαιώµατος στη µητρότητα.

5. Η µε αριθµό 413/30-1-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Άρτας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργίου Στύλιου προς τον
Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τη µη καταβολή των δεδουλευµένων
στο προσωπικό καθαριότητας του Γενικού Νοσοκοµείου Άρτας.

6. Η µε αριθµό 389/24-1-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αιτωλοακαρνανίας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Νι-
κολάου Μωραΐτη προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την κα-
ταβολή των δεδουλευµένων των εργαζοµένων καθαριστριών στις
υπηρεσίες του Γενικού Νοσοκοµείου Άρτας.

7. Η µε αριθµό 408/30-1-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Αττικής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Γκιόκα
προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τα σοβαρά προβλήµατα
των οικογενειών και των εργαζοµένων στις υπηρεσίες ειδικής
αγωγής.

8. Η µε αριθµό 313/5-1-2017 επίκαιρη ερώτηση της Βουλευτού
Β’ Πειραιά της Ένωσης Κεντρώων κ. Θεοδώρας Μεγαλοοικονό-
µου προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε τον κίνδυνο να µείνουν
χωρίς θεραπείες τα παιδιά και οι έφηβοι της ειδικής αγωγής.

9. Η µε αριθµό 447/6-2-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Σπυρίδωνος-Αδώνιδος Γε-
ωργιάδη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τη συνάν-
τηση του Πρωθυπουργού µε εκπροσώπους της επενδυτικής
τράπεζας «Rothschild». 

10. Η µε αριθµό 345/16-1-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Σπυρίδωνος-Αδώνι-
δος Γεωργιάδη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τα
ζητήµατα κακοδιαχείρισης στα Ελληνικά Αµυντικά Συστήµατα
(ΕΑΣ).

11. Η µε αριθµό 506/20-2-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βου-
λευτή Β’ Αθηνών της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-
ΔΗΜΑΡ κ. Ανδρέα Λοβέρδου προς την Υπουργό Διοικητικής
Ανασυγκρότησης, σχετικά µε τις προσλήψεις µε τη διαδικασία
του άρθρου 63 ν.4430/2016.

12. Η µε αριθµό 462/9-2-2017 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β’ Αθηνών της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ-ΔΗΜΑΡ κ.
Ανδρέα Λοβέρδου προς τον Υπουργό Ψηφιακής Πολιτικής, Τη-
λεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης, σχετικά µε τα ΕΛΤΑ και την κα-
ταβολή οφειλοµένων του δηµοσίου.

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 1084/10-11-2016 ερώτηση του Ανεξάρτητου
Βουλευτή Β’ Αθηνών κ. Θεοχάρη Θεοχάρη προς τον Υπουργό
Οικονοµικών, σχετικά µε τον ενδεχόµενο κίνδυνο παραγραφών
σε δυνητικές περιπτώσεις φορολογικών υποθέσεων πολιτικών
προσώπων που αφορούν στη Γενική Γραµµατεία Δηµοσίων Εσό-
δων, στο Σώµα Δίωξης Οικονοµικού Εγκλήµατος και στις λίστες
καταθετών εξωτερικού.

5560 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ
να έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Νικολόπουλε,
πριν πάρετε τον λόγο, θα ήθελα να σας παρακαλέσω να µιλήσει
ο κ. Κωνσταντινόπουλος για ένα, δύο λεπτά, ο οποίος θέλει να
κάνει µια παρέµβαση, µία παρατήρηση.

Ορίστε, κύριε Κωνσταντινόπουλε, έχετε τον λόγο. Αν είναι δυ-
νατόν, µε τη µεγαλύτερη δυνατή συντοµία. 

Ευχαριστώ. 
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, εδώ και

τρεις, τέσσερις µήνες ζητώ από τον κ. Τσακαλώτο να έρθει στη
Βουλή για να µας µιλήσει για την επένδυση του Ελληνικού που
ψήφισε το 80% της Βουλής πριν πέντε µήνες. Παράλληλα, µε
πρωτοβουλία της Δηµοκρατικής Συµπαράταξης, στείλαµε επι-
στολή στον Πρόεδρο της Βουλής και στις αρµόδιες Επιτροπές
Παραγωγής, Εµπορίου και Μορφωτικών Υποθέσεων, µε τη συ-
νυπογραφή της Νέας Δηµοκρατίας, του Ποταµιού και της Ένω-
σης Κεντρώων, για σύγκλιση των επιτροπών, ώστε να έρθουν οι
αρµόδιοι Υπουργοί να µας ενηµερώσουν. 

Προχθές, κατά τη συζήτηση που είχε ο κ. Τσίπρας µε τον κ.
Μητσοτάκη, είδα προσωπικά τον κ. Βούτση και τον ενηµέρωσα
και του είπα ότι αυτό δεν µπορεί να συνεχίζεται, δηλαδή να έχουν
υπογράψει όλοι οι Βουλευτές που χρειάζεται για να έρθουν οι
Υπουργοί και να µην έρχονται στη Βουλή.

Δεύτερον, δεν µπορεί να συνεχίζεται ένας Υπουργός εδώ και
τέσσερις µήνες να µην έρχεται στη Βουλή να απαντήσει. Νοµίζω
ότι δεν είναι προσβολή προσωπική απέναντι µόνο σε µένα, αλλά
είναι απέναντι και στην Κυβέρνηση και στον Πρωθυπουργό και
στους Υπουργούς και σε όλο το Σώµα. Δεν µπορώ να καταλάβω
τι πρέπει να κάνω για να µπορέσει ο κ. Τσακαλώτος να βρει τον
χρόνο να έρθει στη Βουλή και να απαντήσει γι’ αυτό το θέµα. 

Εδώ θα ήθελα να σας πω ότι τα µέτρα που θα πάρει η Κυβέρ-
νηση -που διαπραγµατεύεται- είναι 2%, ενώ ο ίδιος ο κ. Τσακα-
λώτος λέει ότι όταν θα ξεκινήσει η επένδυση, την πρώτη χρονιά,
θα µας δώσει 2% του ΑΕΠ. Τα λέει ο κ. Τσακαλώτος και η Κυ-
βέρνηση.

Σας παρακαλώ, εσείς που είστε Προεδρεύων σήµερα, να µας
πείτε -στα τέσσερα κόµµατα τα οποία έχουµε υπογράψει αυτή
την επιστολή προς τον Πρόεδρο της Βουλής και στους προ-
έδρους των αρµοδίων επιτροπών- τι πρέπει να κάνουµε για να
έρθουν, επιτέλους, οι Υπουργοί να ενηµερώσουν τη Βουλή. 

Σας ρωτώ και παρακαλώ θα ήθελα µια απάντηση από σας. 
Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε,

προφανώς απάντηση από εµένα για αυτήν την εύλογη ένσταση
που έχετε, δεν µπορείτε να πάρετε και να είναι και ακριβής. Δεν
µπορώ να σας δώσω εγώ τέτοια απάντηση. 

Εγώ απλώς θα σας πω ότι όπως εσείς έτσι και εγώ έχω σήµερα
ερώτηση προς τον κ. Τσακαλώτο, η οποία δεν συζητείται για τέ-
ταρτη φορά. Απλώς θέλω να σας πω ότι µερικές φορές υπάρ-
χουν µερικά θέµατα στα οποία πρέπει να υπάρχει µια κατανόηση
από όλους µας. Ο κ. Τσακαλώτος, δηλαδή, αυτήν την περίοδο –
και δεν θέλω τώρα εγώ να αιτιολογήσω ή να δικαιολογήσω την
απουσία του- όπως ξέρετε και εσείς πολύ καλά, έχει στη δική του
διαχείριση ένα πολύ µεγάλο ζήτηµα, το οποίο...

ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Τέσσερις µήνες;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Λέω για το τελευταίο

διάστηµα. Δεν λέω για τους τέσσερις µήνες. 
Θεωρώ εύλογη την παρατήρησή σας και θα µεταφερθεί και

στη Διάσκεψη των Προέδρων. Ζητάω, όµως, να έχουµε όλοι µια
σχετική κατανόηση απέναντι σε µερικά θέµατα τα οποία είναι και
λίγο αντικειµενικά. Ο κ. Τσακαλώτος έχει φορτωθεί ένα µεγάλο
θέµα το οποίο επιχειρεί να διαχειριστεί και άρα πρέπει να έχουµε
µια σχετική κατανόηση.

Αυτό ήθελα να πω µόνο.
ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, την

προηγούµενη εβδοµάδα, µας υπέδειξε -και θέλω να το ακούσουν
οι Υπουργοί- το γραφείο του κ. Τσακαλώτου, την Παρασκευή, για
να έρθει να απαντήσει σε ερώτησή µας. Την Πέµπτη το βράδυ,
µας ενηµέρωσε -λίγο πριν τον δούµε στο γήπεδο- ότι λόγω φόρ-
του εργασίας πήγε στην Θεσσαλονίκη. Και ο ίδιος, τη Δευτέρα,
µας έχει υποδείξει την Παρασκευή, για να έρθει να απαντήσει.

Κύριε Πρόεδρε, το ξαναλέω: Ο ίδιος µας υπέδειξε την Παρα-
σκευή την προηγούµενη εβδοµάδα, για να έρθει να απαντήσει,
όχι µόνο στη δική µου ερώτηση, αλλά και στις υπόλοιπες. Την
Πέµπτη, όµως, λίγο πριν τον δούµε στο γήπεδο, το γραφείο του
µας ενηµέρωσε ότι έχει φόρτο εργασίας. Και καταλαβαίνουµε
αυτό που είπατε ότι δικαιολογηµένα κάποιους µήνες να έχει κά-
ποια θέµατα, όπως το θέµα της διαπραγµάτευσης που διαχειρί-
ζεται κ.λπ.. Σας ερωτώ, όµως, το εξής: Την προηγούµενη
εβδοµάδα που µας υπέδειξε και πήγε στην Θεσσαλονίκη, είχε
φόρτο εργασίας;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Εντάξει, κύριε συνά-
δελφε. Σύµφωνοι. Θα µεταφερθεί η ένσταση στη Διάσκεψη των
Προέδρων. Να προχωρήσουµε όµως, γιατί εγώ δεν έχω να πω
κάτι παραπάνω.

Πρώτα θα συζητηθεί η έβδοµη µε αριθµό 545/28-2-2017 επί-
καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Ανεξάρτητου Βουλευτή
Αχαΐας, κ. Νικόλαου Νικολόπουλου, προς τον Υπουργό Δικαιο-
σύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, µε θέµα «τόσα
χρόνια γιατί δεν βρήκαν τους ενόχους των θαλασσοδανείων…
ενώ το πόρισµα Καλούδη παραπέµπει τους πρωταγωνιστές µε
ονοµατεπώνυµα και διευθύνσεις στο εδώλιο του κατηγορουµέ-
νου»;

Στην ερώτηση του κ. Νικόλόπουλου θα απαντήσει ο Αναπλη-
ρωτής Υπουργός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δι-
καιωµάτων, κ. Δηµήτριος Παπαγγελόπουλος.

Κύριε συνάδελφε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, πράγµατι η

φράση του Βαγγέλη Μεϊµαράκη, που σήµερα φιλοξενείται σε
όλο τον Τύπο: «Να σταµατήσουν οι τζάµπα µαγκιές», µπορεί να
βρει εφαρµογή και στην επίκαιρη ερώτηση, που θα συζητήσουµε
σήµερα, αλλά και στο προηγούµενο θέµα, που έθεσε ο συνάδελ-
φος από το ΠΑΣΟΚ. 

Όταν ο ίδιος ο Πρωθυπουργός έρχεται µε κάθε ευκαιρία στην
ώρα του Πρωθυπουργού και απαντά, µπορούν όντως και οι
Υπουργοί και οι Αναπληρωτές τους και οι Υφυπουργοί τους να
δείξουν την επιµέλεια που χρειάζεται, γιατί µέσα από την ανά-
δειξη αυτών των ζητηµάτων, νοµίζω ότι υπηρετείται ο κοινός στό-
χος και σκοπός.

Σήµερα, λοιπόν, έρχεται αυτή η συζήτηση σε µια στιγµή, όπου
η Εισαγγελέας του Αρείου Πάγου είπε να συσχετιστεί η υπόθεση
των θαλασσοδανείων των µέσων µαζικής ενηµέρωσης και των
κοµµάτων µε το πόρισµα Καλούδη. Είδα πριν τον κ. Φάµελλο,
που τώρα είναι Υπουργός, ο οποίος ήταν Πρόεδρος της εξετα-
στικής επιτροπής. Εκεί, λοιπόν, ακούσαµε και εµείς, τα µέλη της
επιτροπής, αλλά και οι Ελληνίδες και οι Έλληνες, τέρατα και ση-
µεία. Εκεί είχαµε την ευκαιρία να έχουµε στα χέρια µας το περι-
βόητο, το διαβόητο πόρισµα Καλούδη. Εκεί ακόµα, κύριε
Πρόεδρε, ήρθε στα χέρια µας και ο τρόπος µε τον οποίο οι ει-
σαγγελικοί λειτουργοί έβαλαν στο αρχείο αυτή την υπόθεση. 

Ένας εισαγγελικός λειτουργός, ένας ήρωας θα έλεγα -παρ’ότι
οι συγκυβερνήτες Σαµαράς-Βενιζέλος ήθελαν να κουκουλώσουν
την υπόθεση και έβαλαν τρεις καψερούς Βουλευτές της επαρ-
χίας, που δεν είχαν καµµία σχέση, να φέρουν µία τροπολογία
εδώ και να αθωώσουν τους πρωταγωνιστές των σκανδάλων των
τραπεζικών εκείνων δανείων, που καλείται να πληρώσει σήµερα
ο ελληνικός λαός- αντιστάθηκε και έφτασε µέχρι του σηµείου στο
πόρισµά του να προτείνει πενήντα, εξήντα κατηγορουµένους,
πρώην Υπουργούς, τραπεζικά στελέχη. Και τώρα κάνουµε
τσάµπα µαγκιές; 

Κύριε Υπουργέ, κάναµε µηνυτήρια αναφορά -την οποία θα σας
καταθέσουµε- για να µην λέει κανένας, «Α, έτσι τα λέτε, έτσι τα
κάνατε». Κινηθήκαµε θεσµικά. Το Χριστιανοδηµοκρατικό Κόµµα
και πολλοί συµπολίτες, που παρακολουθούσαν την τηλεοπτική
µου εκποµπή, ήρθαν και υπέγραψαν και καταθέσαµε µηνυτήρια
αναφορά για το πόρισµα Καλούδη. 
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Και έχω φέρει πενήντα ερωτήσεις στη Βουλή, σε σηµείο που
να παρεξηγούµαι από κάποιους κύριους Κυρατσάκηδες και να
λέει, «Α, έχει βρεθεί µία καινούρια µόδα». Και αυτό το λέει ο συν-
ταξιούχος κ. Κυρατσάκης, που ενώ ψηφίσατε νόµο να µην είναι,
τον κρατάτε. Αυτές είναι τσάµπα µαγκιές. «Είναι η καινούρια
µόδα…» -λέει- «…στον Υφυπουργό Δικαιοσύνης». Υφυπουργός
είσαστε εσείς; Δεν ξέρω. Είσαστε Υφυπουργός; Γιατί για εσάς
µάλλον θα έλεγε. 

Έτσι, λοιπόν, σήµερα ήρθα εδώ να σας ρωτήσω: Ποιος θα κοι-
τάξει αυτό το πόρισµα Καλούδη; Οι ίδιοι που µέσα στην εξετα-
στική επιτροπή -ακούστε, κύριε Πρόεδρε- δέχθηκαν δύο
παιδαρέλια της Τραπέζης της Ελλάδος, που τα έστειλε ο Στουρ-
νάρας; 

Έκανε προχθές, λέει, ο Στουρνάρας µηνυτήρια αναφορά! Σα
δεν ντρεπόµαστε! Δεν αφήνει τις τσάµπα µαγκιές ο Στουρνάρας;
Να φέρει ο Στουρνάρας, λοιπόν, και των συστηµικών τραπεζών
τα πορίσµατα ή τη µηνυτήρια αναφορά, κύριε Υπουργέ, που
έχουµε καταθέσει εναντίον του κ. Στουρνάρα. Γιατί, και για της
Αττικής έχει ευθύνες. Γιατί τώρα το πήγε ο κ. Στουρνάρας; Οι
έλεγχοι είναι πολλών ετών. Γιατί δεν το έστειλε; Δεν έχει ποινικές
ευθύνες; Αφήστε τις πολιτικές. Θα σας καταθέσω και το γράµµα
που στείλαµε στον κ. Ντράγκι και τη µηνυτήρια αναφορά του κ.
Στουρνάρα. 

Και έρχοµαι, λοιπόν, στο κύριο ερώτηµα: Όταν οι εισαγγελείς
δέχθηκαν δύο παιδαρέλια της Τραπέζης της Ελλάδος, που
έστειλε ο κ. Στουρνάρας ως επιθεωρητές, και -ακούστε, κύριε
Πρόεδρε-…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Απλώς, υπάρχει και
δευτερολογία µετά.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Τελειώνω. Άλλωστε, είµαστε
µόνοι µας. Μπορούµε, λοιπόν, να το χαρούµε τουλάχιστον.

Κύριε Πρόεδρε, πήγαν, λοιπόν, στις 11.00’ το πρωί δύο µάρτυ-
ρες ενώπιον του εισαγγελέως. Κύριε Παπαγγελόπουλε, ακούστε
τα, γιατί είστε και δικαστικός, για να µου πείτε εάν γινόντουσαν
και επί ηµερών σας αυτά. 

Κύριε Υπουργέ, κύριε Σκουρλέτη, πήγαν αυτοί οι δύο επιθεω-
ρητές -για το πόρισµα Καλούδη- και κατέθεσαν ενώπιον του ει-
σαγγελέως, την ίδια ώρα, το ίδιο δευτερόλεπτο και είπαν τα ίδια
πράγµατα. Εγώ, που είµαι χριστιανός, εάν µου πείτε τώρα να πω
το «Πιστεύω» -είµαι και ψάλτης- µπορεί να κάνω και κανένα
λάθος. Γι’ αυτό έχετε δει ότι στα βαφτίσια διαβάζουν το «Πι-
στεύω», για να µην κάνουν λάθος. Αυτοί οι δύο, κύριε Υπουργέ,
είπαν το ποίηµα φαρσί, είπαν ακριβώς τα ίδια. Και δέχεστε να
σας κοροϊδεύουν, κύριε Παπαγγελόπουλε; Εγώ δεν το δέχοµαι
ούτε ο Οικονοµικός Εισαγγελέας ούτε αυτοί. 

Αντί, λοιπόν, να κινηθείτε και να πείτε «Με αυτές τις µαρτυρίες
ξαναπήγε αρχείο;», έρχεστε και µας λέτε να συνεξεταστεί τώρα
το πόρισµα Καλούδη. Από ποιους; Από τους ίδιους;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε κύριε
συνάδελφε, ολοκληρώστε. Έχετε πάει στα πέντε λεπτά.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-

γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Νικολόπουλε, κατ’αρχήν, στα όσα είπατε, εγώ, χωρίς να
κάνω τσάµπα µαγκιές, θα ξεκαθαρίσω ότι τιµώ και εµπιστεύοµαι
το σύνολο σχεδόν των εισαγγελικών και δικαστικών λειτουργών.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Υπήρχαν και παραδικαστικά,
κύριε Υπουργέ.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Είπα σχεδόν το σύνολο.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Γιατί χθες είχαµε και τον κ.
Ασηµάκη Ασηµακόπουλο, πάλι τελευταίο στο πινάκιο.

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Αυτό δεν το κάνω µόνο εγώ, που θα µπορούσα ίσως και για λό-
γους συναδελφικής προηγούµενης αλληλεγγύης. Είχε δηλώσει
και ο Πρωθυπουργός στην οµιλία του ότι έχει απόλυτη εµπιστο-
σύνη στους οικονοµικούς εισαγγελείς, όσο και σε όλους τους δι-
καστικούς λειτουργούς, που σέβονται τον όρκο τους και µέσα

σε αντίξοες συνθήκες επιτελούν µε αυταπάρνηση τον ρόλο και
το καθήκον τους, αυτούς που δεν χαρίζονται ούτε εξαγοράζονται
και δεν υποκύπτουν σε πιέσεις. Αυτά, επαναλαµβάνω, είναι λόγια
του Πρωθυπουργού.

Τώρα, το πόρισµα Καλούδη είχε συνταχθεί και πρόκειται περί
µιας εξαίρετης εργασίας. Τον συγκεκριµένο εισαγγελέα τον γνω-
ρίζω από όταν ήταν πολύ πιο µικρός και φαινόταν η πορεία, που
θα διαγράψει και το πόρισµά του είναι εξαίρετο. Και τότε ήρθε η
επονείδιστη τροπολογία και προκειµένου να τεθεί εκποδών το
πόρισµα Καλούδη, ψηφίστηκε εκείνη τη νύχτα. Έχω πει πολλές
φορές και θα το ξαναπώ ότι η τροπολογία αυτή για εµένα είναι
αντισυνταγµατική, γιατί υποκρύπτει αµνηστία. Ήδη, η Εισαγγε-
λέας του Αρείου Πάγου ανέστειλε τη δικογραφία από το αρχείο
και εµπλουτίστηκε µε το πόρισµα της επιτροπής, που είχε συ-
σταθεί. Θα επαναλάβω κάτι, που έχω ξαναπεί, πως την αντισυν-
ταγµατικότητα δεν την κρίνουν οι εισαγγελείς, αλλά τα αρµόδια
δικαστήρια και ο νοών νοείτο. 

Όσο για τα άλλα ερωτήµατα που θέτετε στην ερώτησή σας,
που αφορούν θέµατα της προκαταρκτικής εξέτασης, της ανάκρι-
σης, είναι προφανές ότι αυτή είναι µυστική. Δεν δικαιούµαι ούτε
να γνωρίζω ούτε να ζητήσω πληροφορίες γι’ αυτό. Αυτό που
µπορώ να κάνω –και το έκανα- είναι στην τελευταία παράγραφο,
που ρωτάτε αν θα εξετάσουν οι οικονοµικοί εισαγγελείς και κά-
ποιο δηµοσίευµα, επειδή µπορεί να µην είχε υποπέσει στην αντί-
ληψή τους, φρόντισα να τους το στείλω επίσηµα, για να
συµπεριληφθεί στη δικογραφία. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Νικολόπουλε,

έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. Υποθέτω ότι παρατηρήσατε πως
απαντήθηκε η ερώτησή σας από την πρωτολογία. Εποµένως ας
το συντοµεύσουµε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Να, ήρθε και ο κ. Φάµελλος. 
Για το πόρισµα Καλούδη λέµε, κύριε Φάµελλε. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Σας άκουσα από την τηλεόραση.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ναι, ναι.
Μιας και όλοι µας, βεβαίως, τους σεβόµαστε και γι’ αυτό µί-

λησα και για τον Εισαγγελέακ. κ. Καλούδη και για τον κ. Πεπόνη
και για πολλούς, για την κ. Θάνου, για την κ. Δηµητρίου και πό-
σους ακόµα, αγνώστους σε εµένα, που ηρωικά, όντως, αντιστέ-
κονται. Όµως, κύριε Παπαγγελόπουλε, κι εσείς τα λέτε έξω απ’
τα δόντια, αλλά κι εγώ σε αυτά τα τριάντα χρόνια που µε στέλνει
ο ελληνικός λαός εδώ, θέλω να διατηρήσω αυτό το προνόµιο, να
τα λέω έξω απ’ τα δόντια. Να σας πω, δεν έχετε ακούσει –και θα
το καταθέσω, γιατί θα µε διακόψει ο Πρόεδρος και µε το δίκιο
του- τη σοβαρότατη εξέλιξη στην υπόθεση Ασηµάκη Ασηµακό-
πουλου, όπως είπαν χθες; Είναι το όνοµα που φιγουράρει στα
Panama papers. Εντελώς τυχαία, κύριε Πρόεδρε –και µας ακούν
οι συµπολίτες µας- µπαίνουν στο πινάκιο πάντα τελευταίες οι
υποθέσεις αυτού! Εντελώς τυχαία! Οπότε δεν συζητούνται, και
πάλι απ’ την αρχή. Αυτό γίνεται µόνο του, έτσι; Μόνο του γίνεται
µε την επιφοίτηση του Αγίου Πνεύµατος, για εµάς που πι-
στεύουµε. Εκεί δεν γίνεται µόνο του. 

Ακούστε τώρα κάτι άλλο: Καταθέσαµε, όπως σας είπα, µηνυ-
τήριες αναφορές. Διότι ήρθε ο κ. Κυρατσάκης και είπε ότι εδώ
εκβιάζονται οι Βουλευτές, που κάνουν ερωτήσεις και κάναµε µη-
νυτήρια αναφορά. Ήταν για την υπόθεση της µπίρας. Τριάντα
εκατοµµύρια θα έπαιρνε το δηµόσιο, ε; Μάλιστα, µάλιστα. Και το
κράταγαν εκεί στην Επιτροπή Ανταγωνισµού και όσο πέρναγε ο
καιρός δεν πλήρωνε η µπίρα, έκαναν αυτό, για να πληρώσουν λι-
γότερα και είπαµε «µήπως αυτό είναι ποινικό»; Και τι λέτε πως
έγινε; Εγώ πρότεινα και µάρτυρες, όπως και ένας καψερός, Φλω-
ράς Γιώργος, κάπως έτσι. Το έβαλαν αρχείο! Ακούτε, κύριε
Υπουργέ µου; Δεν κάλεσαν κανένα µάρτυρα, κύριε Σκουρλέτη.
Εγώ δεν είµαι της Νοµικής. Με κανένα µάρτυρα! Και το έβαλαν
αρχείο! Έγινε πρόταση, λέει, να πάει στον εισαγγελέα. Ούτε
αυτό να το δείτε; Μην το δείτε ούτε αυτό, κύριε Παπαγγελό-
πουλε. Έτσι, απλώς να έρχεστε µόνο να λέτε. Εγώ το καταθέτω,
για να µην πείτε ότι δεν το είδατε και να µου πείτε αν γίνεται
χωρίς να καλείς µάρτυρες για τη «NESTLE”, για την “AMSTEL”
για το καρτέλ των εργολάβων, ότι όλα αυτά είναι έτσι στην τύχη.
Καλά, κύριε Παπαγγελόπουλε, είναι στην τύχη.
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(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Νικολόπουλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο Αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Σας καταθέτω, λοιπόν, και τη µηνυτήρια αναφορά, που κάναµε
για να τη στείλετε και αυτή στους οικονοµικούς εισαγγελείς,
αφού µας είπατε σήµερα ότι δεν ξέρετε πού είναι αυτή η υπό-
θεση. Ποια; Της µηνυτηρίου αναφοράς πολιτών και ενός Βου-
λευτή, που λέει: κύριοι, εδώ δεν είναι εκείνο κι εκείνο κι εκείνο;
Δεν έχουν παραβιαστεί όλοι αυτοί οι κανόνες;. Τα έχει πει ο κ.
Φάµελλος. Δεν τα ξέρει κανένας; Τα ξέρουν, κύριε Υπουργέ,
πολύ καλά. Αλλά ξέρετε τι λένε από πίσω; Ότι µπορεί εσάς, την
Κυβέρνηση να βολεύει, να µη θέλετε –λέει- να το ανοίξετε µέχρι
κάτω. 

Έτσι λένε, να ξέρετε, γι’ αυτούς που έχετε εκεί και ενώ τους
προκαλούν µε δηµοσιεύµατα, αυτοί κάνουν ότι δεν καταλαβαί-
νουν. Τους προκαλούν, µέχρι και για τις ιδιαίτερες σχέσεις τους
µε εκδότες, µε εφοριακούς, µε κυρίες εφοριακούς. Έτσι, για να
ξέρετε ότι όλοι ζούµε σ’ αυτό εδώ το χωριό. 

Θα έχει, λοιπόν, πολύ µεγάλη σηµασία να δούµε πώς θα κα-
ταλήξει το πόρισµα Καλούδη, εκτός εάν πράγµατι, για άλλη µια
φορά, έχουµε την ατυχία να ζήσουµε το «κουκούλωµα» αυτού
του µεγάλου σκανδάλου, για να κουνά το δάκτυλό του ο υποψή-
φιος -λέει- πρωθυπουργός Γιάννης Στουρνάρας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-

γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Κύριε Νικολόπουλε, πρέπει να σας θυµίσω ότι δεν είµαι πια ει-
σαγγελέας, για να έχω δικαίωµα να ανοίγω και να κλείνω δικο-
γραφίες. Εποµένως, όσα θεωρείτε ότι γίνονται, κατά παράβαση
των καθηκόντων των εισαγγελέων, µπορείτε να τα αναφέρετε
στην αρµόδια Εισαγγελέα του Αρείου Πάγου.

Εγώ σας είπα ότι η δικογραφία υπάρχει και είναι σε εξέλιξη,
αλλά δεν δικαιούµαι, ως Υπουργός, να έχω γνώση του περιεχο-
µένου των καταθέσεων και όλων των λοιπών εγγράφων που
υπάρχουν. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Να ρωτήσετε εάν κάλεσαν
µάρτυρες δεν έχετε δικαίωµα; Δηλαδή, τον Στουρνάρα τον κά-
λεσαν; Μα, εάν δεν κάλεσαν τον Στουρνάρα, ποιον θα καλέσουν,
τον µπακάλη της γειτονιάς;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Δεν είναι στις αρµοδιότητες του κάθε Υπουργού Δικαιοσύνης και
του Αναπληρωτή κατά της Διαφθοράς να ελέγχει τις δικογρα-
φίες. Υπάρχει Εισαγγελέας…

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Όχι, να ρωτήσετε, είπαµε, για
να µας πείτε και εµάς. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-
γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Υπάρχει εισαγγελέας. 

Κατ’ αρχάς, τα θέµατα που θέσατε στη δευτερολογία σας δεν
περιλαµβάνονται στην ερώτησή σας. Όµως εγώ µπορώ να σας
πω πως για οτιδήποτε θεωρείτε ότι αντιβαίνει στη νοµιµότητα
µπορείτε να αναφερθείτε στην Εισαγγελέα του Αρείου Πάγου ή
στην Πρόεδρο του Αρείου Πάγου. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Για τις πανοµοιότυπες καταθέ-
σεις δεν έπρεπε να ξέρετε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε
Υπουργέ. 

Θα συζητηθεί τώρα η έκτη µε αριθµό 483/14-2-2017 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου του Ανεξάρτητου Βουλευτή Αχαΐας
κ. Νικόλαου Νικολόπουλου προς τον Υπουργό Δικαιοσύνης, Δια-
φάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων, σχετικά µε τη διαπλοκή
στις κρατικές επιτροπές και στη δικαιοσύνη και των νέων ένορ-
κων καταγγελιών του Ανδρέα Μαρτίνη από τον Κορυδαλλό. 

Θα απαντήσει και πάλι ο Αναπληρωτής Υπουργός κ. Παπαγ-
γελόπουλος. 

Κύριε Νικολόπουλε, έχετε τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Έχει δίκιο ο Μεϊµαράκης που

λέει του Κούλη: «Άφησε τις τζάµπα µαγκιές», έχει δίκιο. Δεν ξέ-
ρουν εδώ. Για τις πανοµοιότυπες καταθέσεις ο Παπαγγελόπου-
λος κάνει ότι δεν ξέρει, κύριε Φάµελλε. Θα του τις καταθέσω
τώρα εδώ, για να πει στα παλικάρια εκεί κάτω: «Ρε παλικάρια,
δυο πανοµοιότυπες και δεν τους στείλατε στον εισαγγελέα; Σας
κοροϊδέψαν!». Ή και ο εισαγγελέας; Στις 11 η ώρα ακριβώς ορ-
κίστηκαν δυο και είπαν τα ίδια, την ίδια ώρα, την ίδια µέρα, στον
ίδιο χρόνο; 

Καλά, κύριε Υπουργέ, πρέπει εγώ να την κάνω και αυτή την
δουλειά. Θα την κάνω και ας λένε ο κ. Κυρατσάκης ή ο κ. Αλα-
φούζος, ο οποίος, κύριε Υπουργέ, µου ζήτησε 250.000 ευρώ.
Έστειλα γράµµα εδώ και στον κ. Φάµελλο και στον κύριο
Υπουργό. Την έκανε την απειλή του, κύριε Φάµελλε. Ζητά
250.000 ευρώ µε αγωγή, γιατί; Γιατί καταθέτω ερωτήσεις, λέει ο
κ. Αλαφούζος. Το ίδιο έρχονται και οι άλλοι, γιατί ελέγχονται. 

Ερχόµαστε τώρα στα του κ. Μαρτίνη. Ο κ. Μαρτίνης εξέδωσε,
λέει, µια ένορκη κατάθεση από τον Κορυδαλλό, κύριε Πρόεδρε,
και λέει ονόµατα Υπουργών. Και εδώ κάνουµε ότι δεν καταλαβαί-
νουµε, σφυρίζουµε αδιάφορα! Ε, λοιπόν, για να µην κάνετε ότι
δεν καταλαβαίνετε, έχω φέρει αυτήν την ένορκη, όπως µου ήρθε
στο ηλεκτρονικό ταχυδροµείο και εάν είναι «µαϊµού», να πείτε
«είναι ψεύτικη, είναι «µαϊµού»» και εάν δεν είναι «µαϊµού», εδώ
θα κατατεθεί τουλάχιστον στα Πρακτικά και εγώ θα έχω κάνει το
καθήκον µου, για να δούµε ποια είναι η πεθερά Υπουργού Υγείας
που ήταν αργόµισθη, να δούµε ποιοι Υπουργοί Υγείας, όπως λέει,
τον εκβίαζαν, να δούµε πώς ένα τόσο µεγάλο περιουσιακό στοι-
χείο, όπως το Νοσοκοµείο «Ερρίκος Ντυνάν» περιήλθε στα χέρια
µιας τράπεζας. Μπορεί να λέει κουταµάρες; Μπορεί. Μπορεί να
θέλει να τους πάρει µαζί του τώρα που είναι φυλακή; Μπορεί. 

Εγώ για τον Μαρτίνη, κύριε Υπουργέ, όπως και για όλους, έχω
καταθέσει πάνω από εβδοµήντα ερωτήσεις από την εποχή του
Κώστα Καραµανλή, τότε που στο διοικητικό συµβούλιο του Ερυ-
θρού Σταυρού ήταν και µανάδες και γυναίκες Υπουργών της
Νέας Δηµοκρατίας και κάθε φορά ήµουν µε το ένα πόδι στο πει-
θαρχικό. Δεν ξύπνησα σήµερα και φωνάζω. Θέλω να πιστεύω,
όµως, ότι η δική σας Κυβέρνηση και εσείς προσωπικά, κύριε Πα-
παγγελόπουλε, δεν ήρθατε να κάνετε καριέρα και γι’ αυτό µε
βλέπετε σ’ αυτόν τον τόνο να απευθύνω αυτά τα ερωτήµατα σε
εσάς. Γιατί εσείς δεν θα έχετε το άλλοθι του «δεν ήξερα», εσείς
τα ξέρετε όλα πολύ καλά, εκτός εάν πείτε ότι δεν θέλετε να σπά-
σετε αυγά. 

Σας ερωτώ, λοιπόν, το εξής: Είναι αληθές; Κατετέθη µια τέτοια
ένορκη κατάθεση από τον κ. Μαρτίνη που εµπλέκει πολιτικά πρό-
σωπα, που εµπλέκει τραπεζίτες και που εδώ έχουµε να κάνουµε
µε το δηµόσιο συµφέρον; Και αν είναι αλήθεια, κύριε Υπουργέ –
φαντάζοµαι ήρθατε διαβασµένος- θα µας πείτε ποιο είναι το απο-
τέλεσµα, ποιες είναι οι ενέργειες µετά από αυτές τις
καταγγελίες. Κάλεσε η δικαιοσύνη αυτούς που καταγγέλλει;

Μιλάει ακόµη –και σταµατώ µε αυτό- για ένα απόρρητο µνη-
µόνιο -απόρρητο µνηµόνιο!- που υπεγράφη -και δεν είδε το φως
της δηµοσιότητας, κύριε Πρόεδρε- µεταξύ του «Ερρίκος Ντυνάν»
και µιας τράπεζας. Και είπε –λέει- ο Υπουργός Υγείας τότε, ο κ.
Άδωνις Γεωργιάδης, ο σηµερινός αντιπρόεδρος: «Αυτό είναι
απόρρητο». Αυτό το απόρρητο θέλουµε να το φέρετε στη Βουλή.
Τι είναι απόρρητο; Ιδιωτική υπόθεση είναι; Ποιος τα πληρώνει
όλα αυτά, κύριε Παπαγγελόπουλε; Περιµένω κατ’ αρχάς την
απάντησή σας, για να πω στη δευτερολογία µου τα υπόλοιπα.
Πρώτα, όµως, θα ήθελα να καταθέσω την ένορκη του κ. Μαρτίνη,
για να δούµε αν είναι αληθινή ή ψεύτικη. 

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Νικολόπουλος κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Καλώς κύριε συνά-
δελφε.

Ο κύριος Υπουργός έχει τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-

γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Ο κ. Νικολόπουλος έθεσε και µερικά άλλα θέµατα. Στην επίκαιρη
ερώτηση που έχω τα ερωτήµατα είναι άλλα. Βέβαια θα απαν-
τήσω σε αυτά που έθεσε σήµερα. 
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Όπως πληροφορήθηκα από τις αρµόδιες δικαστικές αρχές,
για την καταγγελία-κατάθεση του κ. Μαρτίνη διενεργείται προ-
καταρκτική εξέταση. Εάν υπάρχουν ευθύνες, θα αποδοθούν και
αν υπάρχουν ευθύνες πολιτικών προσώπων, θα ακολουθηθεί η
νόµιµη διαδικασία.

Στο ερώτηµα εάν είναι θεµιτή η υπεράσπιση πολυεθνικών εται-
ρειών κ.λπ., έχω να απαντήσω ότι η άσκηση -που είναι το κείµενο
της επίκαιρης ερώτησης της σηµερινής- υπερασπιστικών καθη-
κόντων, από τα πρόσωπα που αναφέρει ο κύριος Βουλευτής,
προβλέπεται από τη νοµοθεσία. Άρα είναι σύννοµη. Βέβαια εδώ
µπαίνει το ερώτηµα, που το υπαινίσσεται και ο κ. Νικολόπουλος,
εάν το νόµιµο είναι θεµιτό και ηθικό. 

Εδώ θα επικαλεστώ τον Καντ, ο οποίος είχε πει ότι «η ηθική
πρέπει να διαυλακώνει το δίκαιο και δεν ταυτίζεται µε το δίκαιο».
Όσο για µένα, θα επικαλεστώ την προσωπική µου ιστορία, όταν
πριν από µερικά χρόνια παραιτήθηκα από δικαστικός λειτουργός,
για να αναλάβω κάποια άλλα καθήκοντα, όταν πρόωρα έληξα τα
καθήκοντά µου αυτά και ενώ από το νόµο προβλεπόταν είτε να
επιστρέψω στο δικαστικό σώµα είτε να ασκήσω δικηγορία, εγώ
υπακούοντας τον προσωπικό µου ηθικό αξιακό κώδικα, ούτε στη
δικαιοσύνη επέστρεψα -παρότι είχα το νόµιµο δικαίωµα- ούτε δι-
κηγόρησα, γιατί σεβόµουν τους παλιούς µου συναδέλφους. Προ-
τίµησα να αποσυρθώ στην εξοχή και να απολαύσω τη µελωδία
του δάσους και ένα δαντελένιο ακρογιάλι. Και αυτό θα ξανα-
κάνω, αν χρειαστεί.

Νοµίζω ότι σας απάντησα περί ηθικής και νοµιµότητας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ο κ. Νικολόπουλος

έχει τον λόγο.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Υπουργέ, τώρα τι να σας

πω; Δεν ταιριάζουν σε µένα οι κολακείες, αλλά είναι τοις πάσι
γνωστό ο δικός σας ο βίος. Όµως σήµερα ήρθαµε εδώ, για να
πούµε ονόµατα. Ο κ. Κυριτσάκης –το ξέρετε, σας το γράφω,
αλλά είδα ότι δεν θέλετε να πείτε ονόµατα- ήταν από εκείνους
που άνοιξε την κερκόπορτα για το «Ερρίκος Ντυνάν», γιατί –
ακούστε το και να το ακούσουν και οι Έλληνες- βγήκαν αποφά-
σεις όπου µπορούσαν να αλλάξουν του διαθέτη του
κληροδοτήµατος τη βούληση. Ακούτε, κύριοι Υπουργοί; Αµέ! Κι
έτσι λοιπόν άρχισε το πανηγύρι και το κόλπο, η βιοµηχανία στον
Ερυθρό Σταυρό. Πέθαινε ο καψερός ο µακαρίτης, άφηνε την πε-
ριουσία του υπέρ των απόρων κορασίδων και ερχόταν ένας κ.
Κυρατσάκης και έβγαζε µια απόφαση.

Κοιτούσα προχθές που είχε πάει, κύριε Πρόεδρε, ο κ. Μητσο-
τάκης στο Άγιο Όρος και είχε δίπλα του τον κ. Πικραµµένο. Ο κ.
Πικραµµένος δεν έκανε αυτό που κάνατε εσείς. Αφού τελείωσε
την καριέρα του ως Πρόεδρος Ανωτάτου Δικαστηρίου, αφού η
πολιτεία τον έκανε και υπηρεσιακό Πρωθυπουργό, µετά πήγε µε
τα παιδιά µας να πάρει άδεια ασκήσεως του επαγγέλµατος του
διαιτητή.

Άκου να δεις! Κοτζάµ Πρωθυπουργός! Και ποια υπόθεση του
έπεσε, λέτε, κύριε Σκουρλέτη; Αυτή εκεί πέρα µε την «ΕΡΓΟΣΕ».
Έχετε κάνει ως ΣΥΡΙΖΑ και εγώ πάλι ως ανεξάρτητος και ως νε-
οδηµοκράτης διακόσιες ερωτήσεις. 

Εκεί στις σήραγγες της «ΕΡΓΟΣΕ» έχουν φάει, Μπόµπολας,
ΑΚΤΟΡΕΣ κ.λπ.. Και έκαναν διαιτησία. Και ποιος ήταν ο διαιτητής
µεταξύ των νταβατζήδων, των εργολάβων και του ελληνικού δη-
µοσίου; Ο κ. Πικραµένος. Και τι έβγαλε το διαιτητής; Ε, το δίκιο
θα έβγαλε ο άνθρωπος. Έβγαλε να πληρώσουν οι Έλληνες. Το
ακούτε; Και εσείς τώρα, κύριε Παπαγγελόπουλε, έρχεστε εδώ
και µου λέτε περί διαγραµµάτων! Αυτούς, λοιπόν, εσείς τους
κρατάτε, τους υπολήπτεσθε, ντρέπεστε να πείτε τα ονόµατά
τους. 

Και τώρα τι βγήκε σήµερα από αυτήν εδώ την ερώτηση; Βγήκε
κάτι; Δεν περίµενα να ακούσω τίποτε άλλο τριάντα χρόνια εδώ
µέσα, αλλά έστω το γεγονός ότι αυτοί ενοχλούνται και ότι µετά
από τριάντα χρόνια γεύοµαι και αυτή της εµπειρίας, να λένε ότι
είναι ανεπίτρεπτο να κάνουµε ερωτήσεις εδώ και να τους ελέγ-
χουµε για το δηµόσιο συµφέρον, κάτι είναι. 

Ένας άλλος, συνταξιούχος δικαστικός να πηγαίνει Πρόεδρος
του ΕΣΡ, να νοµίζει ότι είναι ανεξάρτητος και να κάνει λευκή
απεργία. Γιατί; Γιατί λέει «εγώ θέλω όλη τη σύνταξή µου, εγώ και
οι συνάδελφοί µου». Και οι άλλοι δεν θέλουν όλη τη σύνταξή

τους, που θέλουν και εκείνοι να δουλέψουν; Λέει όχι! «Εµείς,
επειδή σας εκβιάζουµε τώρα, γιατί δεν θα βγάλουµε τις άδειες,
κάνουµε λευκή απεργία, δεν κάνουµε διοικητικό συµβούλιο» –
λέει-, κύριοι Υπουργοί. 

Και εσείς τι κάνατε; Μια τροπολογία εδώ λέει ότι αυτοί εξαι-
ρούνται των άλλων Ελλήνων. Αυτοί –λέει- έχουν έξοδα. Τι έξοδα
έχουν, κύριε Παπαγγελόπουλε, αυτοί οι ανεξάρτητοι συνταξιού-
χοι δικαστικοί, που πρέπει να παίρνουν και όλη τη σύνταξη και
την αποζηµίωση; Γι’ αυτό είµαστε εδώ που είµαστε, κύριε Πα-
παγγελόπουλε. Αλλά εµείς µιας και ξέρουµε ότι δεν µπορούµε
να γυρίσουµε και πίσω για να ξαναδούµε όλους αυτούς, που ήδη
µέχρι προχθές νόµιζαν ότι πάµε σε εκλογές και ετοιµαζόταν η
παράγκα πάλι να γυρίσει πίσω µε τους Μπάµπηδες, µε τους Αση-
µάκηδες, µε όλους αυτούς, κύριε Παπαγγελόπουλε, τα ξέρει
όλος ο κόσµος. 

Θα σας καταθέσω, λοιπόν, για τα Πρακτικά, όχι για εσάς, για
όσους θέλουν να µπουν στα Πρακτικά, όσα έγραψαν µόνο εχθές
τα site. Μην πάω κάθε µέρα. «Δεν έχει όρια η υποκρισία του
Γιάννη Στουρνάρα, που αντί να ασχοληθεί µε το 98,5% του ελ-
ληνικού τραπεζικού συστήµατος, που µοίραζε επί δεκαετίες θα-
λασσοδάνεια, ασχολήθηκε µε την Attica, που έχει το 1,5% της
αγοράς για δάνεια που εµφανίζονται ενήµερα». 

Τα καταθέτω στα Πρακτικά.
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Νικολόπουλος  κα-

ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
…για τα δάνεια, που δεν υπάρχουν ποινικές ευθύνες, κύριε

Υπουργέ, για όλους αυτούς, ξέρετε γιατί είναι ακόµα στο τραπέζι
και περνάνε εξαιρετικά καλά; Γιατί ακόµα µένουν στα πόστα
τους, γιατί ακόµα δεν τολµάτε ποινικά να κινηθείτε, γιατί πολιτικά
το ξέρουµε όλοι και έχει απαντήσει ο ελληνικός λαός.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΠΑΠΑΓΓΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουρ-

γός Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων):
Θα υπενθυµίσω ότι η κίνηση της ποινικής δίωξης δεν γίνεται από
την Κυβέρνηση, αλλά από τους αρµόδιους εισαγγελείς. Όλα τα
στοιχεία που λέει ο κ. Νικολόπουλος, στα οποία πρέπει να πω ότι
συµφωνώ για όλα αυτά που λέει, αν συµβαίνουν, υπάρχουν αρ-
µόδια όργανα, τα οποία πρέπει να κινηθούν. Δεν είναι θέµα κα-
νενός Υπουργού το να κινήσει ποινική δίωξη. 

Ευχαριστώ. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΝΙΚΟΛΟΠΟΥΛΟΣ: Να τα στείλετε είναι υποχρέ-

ωσή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Βουλευτής Επικρατείας κ.

Νίκη Κεραµέως ζητεί ολιγοήµερη άδεια απουσίας στο εξωτερικό
από 22 Μαρτίου έως 27 Μαρτίου 2017. Η Βουλή εγκρίνει;

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς η Βουλή ενέ-

κρινε τη ζητηθείσα άδεια.
Ακολουθεί η πρώτη µε αριθµό 539/28-2-2017 επίκαιρη ερώ-

τηση πρώτου κύκλου της Βουλευτού Χανίων του Συνασπισµού
Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Ευαγγελίας Βαγιωνάκη προς τον
Υπουργό Εσωτερικών, σχετικά µε την παροχή έκτακτης οικονο-
µικής ενίσχυσης σε ΟΤΑ της Περιφερειακής Ενότητας Χανίων για
την αποκατάσταση των καταστροφών εξαιτίας των ακραίων και-
ρικών φαινοµένων της 11ης Φεβρουαρίου 2017. 

Κύρια Βαγιωνάκη, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΒΑΛΙΑ) ΒΑΓΙΩΝΑΚΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, ξέρετε ότι στις 11 Φεβρουαρίου αυτού του

χρόνου ο Νοµός Χανίων υπέστη µια µεγάλη καταστροφή εξαιτίας
των ακραίων καιρικών φαινοµένων, έντονων βροχοπτώσεων, οι
οποίες είχαν µεγάλο χρονικό διάστηµα και δηµιούργησαν φαινό-
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µενα πληµµυρικά. Καταστράφηκε µεγάλο µέρος των υποδοµών
οδοποιίας, καταστράφηκαν υποδοµές ύδρευσης και αποχέτευ-
σης στο δίκτυο και είναι χαρακτηριστικό ότι σε µια περιοχή που
είχε τα περισσότερα προβλήµατα, δηλαδή στη Δηµοτική Ενότητα
Κολυµβαρίου του Δήµου Πλατανιά, ολόκληρα χιλιόµετρα δρό-
µων έχουν εξαφανιστεί.

Θέλω να πω ότι αυτή η Δηµοτική Ενότητα Κολυµβαρίου, όπως
και ολόκληρος ο Δήµος Αποκορώνου, έχουν χαρακτηριστεί ως
περιοχές βρισκόµενες σε έκτακτες συνθήκες από τη µεριά της
Περιφέρειας Κρήτης. 

Θα συµπλήρωνα σε όλα αυτά τη µεγάλη καταστροφή που υπέ-
στη ένα ιστορικό µνηµείο των Χανίων -δεν το έχω βάλει στην ερώ-
τηση, αλλά είναι σηµαντικό- που αφορά τον επιπροµαχώνα του
Αγίου Δηµητρίου, που είναι στα νοτιοδυτικό άκρο των ενετικών
οχυρώσεων της παλιάς πόλης. Επέζησε αιώνων, αλλά υπέστη και
αυτό πολύ µεγάλες καταστροφές, ίσως τη µεγαλύτερη απ’ όλα
αυτά τα χρόνια.

Για τα θέµατα αυτά έχουν κατατεθεί σ’ εσάς, όπως και σε άλλα
Υπουργεία, σχετικά τεχνικά δελτία από την πλευρά τόσο των
Δήµων Πλατανιά και Αποκορώνου, αλλά και της Περιφέρειας Χα-
νίων, το ύψος των οποίων, απ’ ό,τι πρόσθεσα εγώ τουλάχιστον,
εκτιµάται ότι ξεπερνά τα 7 εκατοµµύρια.

Ξέρω, κύριε Υπουργέ, ότι δεν είστε µόνο εσείς υπεύθυνος για
τη θεραπεία αυτών των θεµάτων. Υπάρχουν και άλλα συναρµό-
δια Υπουργεία. Όµως εσείς ως Υπουργείο το οποίο µπορεί να
συντονίζει ως επισπεύδων Υπουργείο, θα ήθελα να σας ρωτήσω
ποια µέτρα οικονοµικής ενίσχυσης πρόκειται να ληφθούν στο
εγγύς µέλλον, ώστε να καταστεί δυνατή η πλήρης αποκατά-
σταση των ζηµιών στις υποδοµές του Νοµού Χανίων ειδικά στις
περιοχές που έχουν βρεθεί σε έκτακτη ανάγκη, δεύτερον, τι προ-
τίθεστε να κάνει το Υπουργείο σας, προκειµένου να καταβληθούν
στους δήµους τα απαραίτητα κονδύλια για την καταβολή τµήµα-
τος αποζηµίωσης για την οικοσκευή ή τον εξοπλισµό των πλη-
γέντων οικογενειών και επιχειρήσεων, όπως αυτές έχουν
βεβαιωθεί από τα αρµόδια κλιµάκια που προχωρούνε σε αυτο-
ψίες και, τέλος, αν προτίθεστε να κινήσετε τις διαδικασίες, προ-
κειµένου να κηρυχθούν οι τοπικές κοινότητες που επλήγησαν
σαν πληµµυροπαθείς περιοχές.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κυρία συ-
νάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πράγµατι, κυρία Βαγιωνάκη, νοµίζω ότι τα ακραία φαινόµενα

που είδε η περιοχή που αναφέρεστε του Δήµου Χανίων στις 11/2
θα καταγραφούν στην ιστορία της µετεωρολογίας σαν κάτι ιδι-
αίτερα έντονο -δεν υπάρχει προηγούµενο- µε αποτέλεσµα βέ-
βαια να έχουµε τις αντίστοιχες επιπτώσεις που αναφέρετε σε
υποδοµές στο οδικό δίκτυο σε πάγια κεφάλαια.

Κάθε φορά η αντιµετώπιση τέτοιων καταστάσεων σχετίζεται
µε το εξής, µε τον όσο το δυνατόν πιο γρήγορο συντονισµό των
συναρµόδιων Υπουργείων και εδώ εµπλέκονται, ανάλογα µε την
περίπτωση, αρκετά Υπουργεία. Θεωρώ ότι έχουν δροµολογηθεί
εκείνες οι προβλεπόµενες διαδικασίες, ώστε να υπάρχουν οι αν-
τίστοιχες αποζηµιώσεις.

Πρώτα απ’ όλα, υπάρχει το θέµα που είναι ευθύνη του Υπουρ-
γείου Εργασίας και Κοινωνικής Ασφάλισης για τους πληµµυρο-
παθείς και αυτό προϋποθέτει, βέβαια, τη σύσταση επιτροπών
από τους αρµόδιους δηµάρχους, έτσι ώστε να καταγράψουν, να
συγκεντρώσουν τα απαραίτητα δικαιολογητικά και να τα στεί-
λουν στο Υπουργείο και να υπάρξουν µετά οι προβλεπόµενες
αποζηµιώσεις. Απ’ όσο γνωρίζω, αυτό είναι καθ’ οδόν.

Σχετικά µε τα κτήρια, αρµόδια είναι η Διεύθυνση Αποκατάστα-
σης Επιπτώσεων Φυσικών Καταστροφών του Υπουργείου Υπο-
δοµών, του ΥΠΟΜΕΔΙ, σε συνεννόηση µε την Περιφέρεια Κρήτης
και µε το Υπουργείο Οικονοµικών. Αφού γίνει η αντίστοιχη κατα-
γραφή, θα εκδοθεί η κοινή υπουργική απόφαση των συγκεκριµέ-
νων Υπουργείων για να υπάρξουν και πάλι οι προβλεπόµενες
αποζηµιώσεις. Και αυτό κινείται όπως προβλέπεται.

Για το ζωικό και φυτικό κεφάλαιο γνωρίζω ότι έχουν γίνει οι
αναγγελίες στον ΕΛΓΑ Ηρακλείου, έτσι ώστε να ενταχθούν αυτοί

οι οποίοι επλήγησαν στο Πρόγραµµα Χορηγήσεων Κρατικών Οι-
κονοµικών Ενισχύσεων.

Όµως, πέρα από αυτά, θέλω να αναφερθώ σε αυτά που σχε-
τίζονται άµεσα µε το Υπουργείο Εσωτερικών, για τα οποία έχω
καλύτερη εικόνα. 

Για τον Νοµό Χανίων, σχετικά µε ζηµιές που έχουν προέλθει
από θεοµηνίες έχουν δοθεί τα έτη 2015-2016, δηλαδή για κατα-
στροφές που είχαν συµβεί τα προηγούµενα χρόνια, 520.000
ευρώ. Ιδιαίτερα για τον Δήµο Πλατανιά έχουν εγκριθεί 270.000
ευρώ. Όµως, από αυτά έχουν απορροφηθεί µόνο τα 47.250
ευρώ. Διότι, ναι µεν εγκρίνονται τα ποσά από το Υπουργείο, αλλά
από εκεί και έπειτα πρέπει να υπάρχει και η αντίστοιχη απορρό-
φηση, που είναι ευθύνη των αντίστοιχων δήµων, δηλαδή να φέ-
ρουν τα σχετικά παραστατικά κλπ. Και δυστυχώς υπάρχουν
κάποιες τέτοιες περιπτώσεις όπου ενώ εγκρίνουµε από τα λίγα
χρήµατα που διαθέτουµε –δεν είναι άπειρα αυτά-, δεν υπάρχει
ωστόσο η αντίστοιχη απορροφητικότητα. 

Για τον Δήµο Αποκορώνου, από όσο γνωρίζω, έχει σταλεί το
αίτηµα στις 14 Φεβρουαρίου. Διότι για να εγκριθούν και να δο-
θούν αυτά τα χρήµατα, σε κάθε περίπτωση, πρέπει να υπάρχει
το αντίστοιχο αίτηµα. Βλέπω δηλαδή πολλές φορές σε διάφορες
περιπτώσεις δήµους οι οποίοι λένε «γιατί δεν δώσατε και σε
εµάς;». Δεν πηγαίνουµε να χτυπάµε την πόρτα στον κάθε δήµο.
Προφανώς, ο κάθε δήµος καταγράφει ζηµιές και καταθέτει αιτή-
µατα. 

Το αίτηµα, λοιπόν, του Δήµου Αποκορώνου θα αντιµετωπιστεί
τις αµέσως επόµενες ηµέρες και νοµίζω ότι θα δοθούν αντί-
στοιχα χρήµατα. Δεν γνωρίζω αυτή τη στιγµή το συνολικό ύψος
του ποσού το οποίο έχει αιτηθεί ο Δήµος, αλλά προφανώς θα
δοθεί ένα ποσό που να ικανοποιεί, τουλάχιστον σε πρώτη φάση,
τις ανάγκες. 

Τέλος, µε αφορµή την ερώτησή σας, θέλω να πω ότι από τον
Νοέµβριο του 2016 µέχρι και σήµερα –και το λέω γιατί ίσως για
πρώτη φορά ο κρατικός µηχανισµός ανταποκρίθηκε τόσο γρή-
γορα και αυτό δεν το λέµε µόνο εµείς, αλλά και οι δήµαρχοι-
έχουν υπάρξει εξήντα µία αποφάσεις ενίσχυσης δήµων από θε-
οµηνίες µε συνολικό ποσό, που έχει δεσµευτεί, 4.165.000 ευρώ.
Δεν υπάρχει προηγούµενο µιας τόσο γρήγορης ανταπόκρισης
από το Υπουργείο Εσωτερικών για τέτοιου είδους καταστάσεις. 

Παράλληλα, για ζηµιές που αφορούν ζητήµατα που εντάσσον-
ται στο Ταµείο Λειψυδρίας, που αφορούν δίκτυα ύδρευσης κλπ.,
έχουν υπάρξει αποφάσεις για είκοσι τέσσερις δήµους, που αν-
ταποκρίνονται σε ένα ποσό 475.000 ευρώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ. 

Κυρία Βαγιωνάκη, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΒΑΛΙΑ) ΒΑΓΙΩΝΑΚΗ: Θα κάνω δύο παρατηρή-

σεις, καθώς είµαι και στην Επιτροπή Περιβάλλοντος και καταλα-
βαίνω πολύ καλά ότι όσο υπάρχει το πρόβληµα µε το
περιβάλλον, όσο δεν αντιµετωπίζουµε τα προβλήµατα όπως πρέ-
πει, τόσο τα φαινόµενα αυτά θα έχουν µεγαλύτερη πυκνότητα
στο µέλλον.

Επίσης, από αυτά που είπατε, κύριε Υπουργέ, -και χαίροµαι-
θεωρώ δεδοµένο ότι, αφού αυτά τα κονδύλια δίνονται πολύ γρή-
γορα, θα υπάρξει και µια ανταπόκριση στα αιτήµατα που υπάρ-
χουν από την πλευρά των ΟΤΑ πρώτου και δεύτερου βαθµού
στον Νοµό Χανίων. 

Δεν ξέρω τι έχει γίνει στο παρελθόν, όµως από τα τεχνικά δελ-
τία τα οποία έχω υπ’ όψιν µου και τα οποία θα σας καταθέσω –
τα έχω και σε έντυπη και σε ηλεκτρονική µορφή- γνωρίζω πολύ
καλά ότι µέχρι τώρα οι δήµοι έχουν ανταποκριθεί και έχουν κάνει
αιτήµατα όχι µόνο στο δικό σας Υπουργείο αλλά και στο Υπουρ-
γείο Εργασίας. 

Με την ευκαιρία αυτή θα ήθελα να πω ότι θεωρώ τουλάχιστον
αναγκαίο, αφού δεν είναι πολύ µεγάλο το ποσό, σε αυτές τις πε-
ρίπου τριάντα πέντε οικογένειες που έχουν καταγραφεί στο
Υπουργείο Εργασίας και ζητούν αυτό το έκτακτο βοήθηµα των
580 ευρώ -δεν θυµάµαι ακριβώς πόσο είναι- να δοθεί άµεσα αυτό
το ποσό, για να ανακουφιστούν αυτές οι οικογένειες. 

Δεύτερον, δεν µου απαντήσατε στο αίτηµα που υπάρχει, κατά
πόσο µπορούν να κηρυχθούν αυτές οι κοινότητες πια, οι οποίες
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δεν είναι και πάρα πολλές, πληµµυροπαθείς, για να έχουν οι κά-
τοικοι αυτών των περιοχών τα ανάλογα οφέλη που έχουν σε
αυτές τις περιπτώσεις όλες οι πληγείσες περιοχές. 

Και τρίτον, να σας πω ότι σε αυτά τα αιτήµατα τα οποία έχουν
έρθει σε εσάς δεν έχει έρθει το αίτηµα από τον Δήµο Χανίων,
που αφορά τον Επιπροµαχώνα του Αγίου Δηµητρίου. Ο λόγος
δεν είναι ότι δεν έχουν προχωρήσει, αλλά αυτά τα θέµατα πρέπει
να συζητηθούν σε συνεργασία µε το Υπουργείο Πολιτισµού και
την Αρχαιολογική Υπηρεσία. 

Και ετοιµάζεται –εξ όσων γνωρίζω- αυτό το δελτίο, διότι, πρώ-
τον, υπάρχει ανάγκη µίας µελέτης για το συγκεκριµένο ζήτηµα -
γιατί και στο παρελθόν υπήρχαν προβλήµατα-, ώστε να µην
υπάρξουν προβλήµατα και στη βάση αυτή να υπάρχει αποκατά-
σταση και διότι, δεύτερον, άµεσα –και αυτό θα έρθει, φαντάζο-
µαι, ως αίτηµα- πρέπει να υπάρχουν κάποια έργα στήριξης του
µνηµείου, ώστε να µην υπάρξουν περαιτέρω ζηµιές και να µπορεί
να υπάρχει η ασφαλής έλευση πεζών και τροχοφόρων από αυτό
το συγκεκριµένο σηµείο, το οποίο πιθανόν να το γνωρίζετε και
εσείς, κύριε Υπουργέ. 

(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής κ. Ευαγγελία (Βάλια) Βαγιω-
νάκη καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα τεχνικά δελ-
τία, τα οποία βρίσκονται στο Αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας
της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κυρία
Βαγιωνάκη. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρία Βαγιωνάκη, επαναλαµβάνω ότι κάθε φορά υπάρχει το

αντίστοιχο αίτηµα κατ’ αρχάς για τις περιοχές οι οποίες κηρύσ-
σονται σε κατάσταση έκτακτης ανάγκης και αυτό έχει γίνει για
τους συγκεκριµένους δυο δήµους στους οποίους αναφέρεστε. 

Δεν καταλαβαίνω αν υπάρχει αίτηµα και για άλλες περιοχές.
Αυτό δεν µου είναι σαφές, αλλά…

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ (ΒΑΛΙΑ) ΒΑΓΙΩΝΑΚΗ: Για τις συγκεκριµένες πε-
ριοχές, για τους πληµµυροπαθείς. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Ναι, προφανώς. Όµως, από όσο γνωρίζω –και σας το ανέ-
φερα και πριν- οι διαδικασίες ανακούφισης των κατοίκων που
έχουν χαρακτηριστεί σε εκείνες τις περιοχές ως πληµµυροπαθείς
έχουν ήδη υιοθετηθεί και έχει σταλεί το αντίστοιχο αίτηµα στο
Υπουργείο Εργασίας και κινούνται τα πράγµατα, όπως προβλέ-
πεται. Αυτό γνωρίζω. Αυτή είναι η ενηµέρωση που έχω από το
αντίστοιχο Υπουργείο Εργασίας. 

Άλλωστε, όπως σωστά είπατε και εσείς, το Υπουργείο Εσωτε-
ρικών έχει µια οριζόντια ευθύνη και προσπαθεί να συντονίζει και
µε τα συναρµόδια Υπουργεία να προωθεί κάποια αντίστοιχα αι-
τήµατα, πέρα από τις δυο εκείνες περιπτώσεις που σας είπα,
όπου έχουµε το δικό µας –ας το πούµε- ειδικό λογαριασµό για
την αντιµετώπιση των θεοµηνιών και των προβληµάτων από τη
λειψυδρία. 

Από εκεί και έπειτα, νοµίζω ότι όπως και στις άλλες περιπτώ-
σεις, θα µπορέσουµε να αξιοποιήσουµε τα µέσα που διαθέτουµε
µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο και όσο το δυνατόν πιο σύντοµα,
διότι ξέρετε ότι το αποτέλεσµα σχετίζεται και µε τον χρόνο αν-
ταπόκρισης. Όσο πιο σύντοµα αξιοποιείς τα µέσα που διαθέτεις
τόσο τελικά πιο ευεργετικό είναι και για τους ίδιους τους πληµ-
µυροπαθείς, αλλά και για την ανταπόκριση συνολικά του συστή-
µατος στην αντιµετώπιση τέτοιων καταστάσεων.

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ. 
Κύριε Σκουρλέτη και κυρία Βαγενά, να περιµένουµε να µεσο-

λαβήσει η ερώτηση που έχει κάνει ο κ. Τζαβάρας και να απαντη-
θεί, η οποία είχε προηγηθεί των δικών σας, αλλά δεν ήταν εδώ ο
ίδιος προηγουµένως; 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-
κών): Ναι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Εποµένως, θα συζη-
τηθεί τώρα η δέκατη τέταρτη µε αριθµό 503/20-2-2017 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου, του Βουλευτή Ηλείας της Νέας Δη-

µοκρατίας κ. Κωνσταντίνου Τζαβάρα προς τον Υπουργό Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας, σχετικά µε την αυτεπάγγελτη διόρ-
θωση λαθών της διοίκησης στους αναρτηθέντες δασικούς
χάρτες της Ηλείας. 

Στην ερώτηση θα απαντήσει ο κ. Σωκράτης Φάµελλος, Ανα-
πληρωτής Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας.

Ορίστε, κύριε Τζαβάρα, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Υπάρχει ένα µεγάλο ζήτηµα –και αυτό το γνωρίζουν όλοι, υπο-

θέτω και ο Υπουργός- µε την ανάρτηση και τη διαδικασία προς
την οριστικοποίηση των δασικών χαρτών. Υπάρχει κοινωνική ανα-
στάτωση σε όλες τις περιοχές όπου έχουν αναρτηθεί αυτοί οι
χάρτες, γιατί διαπιστώνονται καθηµερινά µεγάλες παραλείψεις,
εσφαλµένες καταχωρίσεις σε τέτοιο βαθµό και σε τέτοιο σηµείο
ώστε οι ιδιοκτησίες που είχαν και έχουν τον χαρακτήρα αγροτι-
κών ακινήτων να εµφανίζονται ως δασικές εκτάσεις ή άλλης µορ-
φής εκτάσεις επί των οποίων µε βάση το άρθρο 3 του Δασικού
Κώδικα εφαρµόζεται η δασική νοµοθεσία. 

Εδώ, όµως, µε τη συγκεκριµένη ερώτηση θέλω, κύριε
Υπουργέ, να πάρετε µια θέση σε ένα πολύ εύλογο ερώτηµα. 

Με βάση τη διάταξη του άρθρου 13 του ν.3889/1910, όπως
έχει τροποποιηθεί µε τον ν.4389/2016, στην περίπτωση που ανα-
τίθεται σε ιδιωτικό γραφείο η κατάρτιση των δασικών χαρτών, οι
Διευθύνσεις Δασών είναι υποχρεωµένες να εποπτεύουν επιτόπου
τις εργασίες, να ελέγχουν όλο το φάσµα µέχρι να παραδοθούν,
µε σκοπό και µε απώτερη επιµέλεια να µην υπάρχουν λάθη, πα-
ραλείψεις, εσφαλµένες καταχωρίσεις. 

Ταυτόχρονα δε αυτά τα λάθη και οι εσφαλµένες καταχωρίσεις
αφορούν την επακριβή καταχώριση ακινήτων για τα οποία είτε
υπάρχει απόφαση της διοίκησης για παραχώρηση σε ιδιώτες,
είτε είναι εντός αναδασµού, είτε είναι οικιστικές περιοχές.

Στην περίπτωση των δασικών χαρτών της Περιφερειακής Ενό-
τητας Ηλείας, δυστυχώς, παρ’ όλο που από 15 Ιουλίου έχει γίνει
η παράδοση των χαρτών και έχουν θεωρηθεί και υπάρχει επί του
σώµατος των χαρτών η επιφύλαξη της Διεύθυνσης Δασών
Ηλείας ότι σε περίπτωση που διαπιστωθεί κατά τη διάρκεια ανάρ-
τησης των χαρτών τέτοια περίπτωση λαθών ή εσφαλµένων κα-
ταχωρίσεων, τότε θα γίνει η εισήγηση, προκειµένου από πλευράς
δηµοσίου να προβληθούν αντιρρήσεις στο πλαίσιο της διαδικα-
σίας που έχει θεσπιστεί για τη διόρθωση, εν τούτοις µέχρι σή-
µερα δεν έχει γίνει τίποτα.

Το ερώτηµα που είναι εύλογο, δικαιολογηµένο και απολύτως
θεµιτό για τον οποιονδήποτε πολίτη που αντιµετωπίζει τον νοµικό
αφανισµό της ιδιοκτησίας του, εξαιτίας λαθών και παραλείψεων,
για τις οποίες υπεύθυνη ήταν η διοίκηση, είναι το εξής. Θα πά-
ρετε κάποια µέτρα µε τα οποία θα ενεργοποιήσετε από πλευράς
δηµοσίου αυτές τις διαδικασίες, ώστε να υπάρξει αυτεπάγγελτη
διόρθωση των σφαλµάτων και µε αυτήν την έννοια να απαλλα-
γούν από το κόστος που συνεπάγεται µία τέτοια διαδικασία, δη-
λαδή την πληρωµή του ειδικού τέλους και την πληρωµή αµοιβών
για την εκπόνηση των αναγκαίων χαρτογραφήσεων;

Βεβαίως, ήδη έχω λάβει γνώση ότι από 22 Φεβρουαρίου έχετε
ανταποκριθεί στο αίτηµα για τον αυτεπάγγελτο αποχωρισµό των
αγροτικών εκτάσεων οι οποίες είχαν συµπεριληφθεί στις αναδα-
σωτέες εκτάσεις που η κήρυξή τους είχε γίνει µετά τις πυρκαγιές
του 2007. Θεωρώ, λοιπόν, ότι ήδη έχετε δείξει τον δρόµο, άρα
δεν µένει παρά να ολοκληρώσετε αυτή τη συγκεκριµένη διαδι-
κασία προς τον σκοπό της δικαίωσης αυτονοήτως πληττοµένων
συµφερόντων. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κύριε συ-
νάδελφε. 

Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Τζαβάρα, σας ευχαριστώ πολύ για τη δυνατότητα που

µας δίνετε να συζητήσουµε ακόµα µια φορά για τους δασικούς
χάρτες. Θα µου επιτρέψετε να απαντήσω και επί της ουσίας,
αλλά να θέσω και γενικότερα ζητήµατα.

Πρέπει να δηλωθεί για πολλοστή φορά -και θέλω να έχουµε
µία κοινή αφετηρία- ότι οι δασικοί χάρτες αποτελούν ένα σηµαν-
τικό, αναπτυξιακό και περιβαλλοντικό εργαλείο για τη χώρα µας.
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Είναι η απαραίτητη βάση, η απαραίτητη υποδοµή για να αναπτυχ-
θεί και να ολοκληρωθεί το Εθνικό Κτηµατολόγιο, για να υπάρχει
ο χωρικός και χωροταξικός σχεδιασµός, να υπάρχει το δασολό-
γιο. 

Πιθανά γνωρίζετε, µια και έχετε κοινοβουλευτική εµπειρία µε-
γαλύτερη από τη δική µου, αποτελούσε ένα µόνιµο ζήτηµα συ-
ζήτησης σε όλη τη Μεταπολίτευση και επηρέαζε και την νοµική
επιστήµη και τα θέµατα των Υποθηκοφυλακείων, τα ζητήµατα της
ιδιοκτησίας, αλλά και της άσκησης δασικής πολιτικής, γιατί εδώ
και σαράντα χρόνια καµία κυβέρνηση, παρ’ ότι το εντόπιζε, δεν
εφήρµοζε κάτι που από το 1976 µε τον ν.248/1976 προβλεπόταν
ως διαδικασία, δηλαδή η καταγραφή των δασών και µάλιστα
ήταν µία συνταγµατική επιταγή του 1975. 

Τώρα, για πρώτη φορά, µία κυβέρνηση έχει τολµήσει και έχει
προσπαθήσει να αναρτήσει και να συζητήσει για το 35% της πε-
ριφέρειας της χώρας µας. Γνωρίζω ότι και πρόσφατα από τη δική
σας παράταξη, κύριε Τζαβάρα, ο υπεύθυνος του τοµέα κ. Σκρέ-
κας δήλωσε ότι το θέµα των δασικών χαρτών είναι αδιαµφισβή-
τητα σηµαντικό στοιχείο για την ανάπτυξη της χώρας. 

Αν αυτό αποτελεί την κοινή µας βάση, αν δηλαδή επ’ αυτού
έχουµε µία συµφωνία των πολιτικών δυνάµεων και τουλάχιστον
ηµών που συζητάµε, θα ήθελα να σχολιάσουµε και µία περίεργη,
αν θέλετε, συζήτηση, µία συντονισµένη αντίδραση η οποία κατα-
θέτει ως αίτηµα στον δηµόσιο χώρο τη µη εφαρµογή του θεσµού
των δασικών χαρτών, την αναίρεση, αναστολή και το «πάγωµα»
της διαδικασίας προς την κατεύθυνση της µη εφαρµογής. 

Αυτό είναι κάτι στο οποίο θα µας βρείτε και θα µε βρείτε αντί-
θετο, αλλά θα ήθελα και τη δική σας γνώµη. Σε κάτι που θα
έπρεπε να έχει τελειώσει εδώ και χρόνια, δεν πρέπει να καθυστε-
ρούµε, γιατί είναι δύσκολο να το κάνουµε.

Αυτό που αναδεικνύει, κύριε Τζαβάρα, η ανάρτηση των δασι-
κών χαρτών δεν είναι το πρόβληµα που δηµιουργούν οι δασικοί
χάρτες, είναι το πρόβληµα που αποδεικνύουν οι δασικοί χάρτες,
γιατί αποδεικνύουν µια διοίκηση η οποία δεν εφήρµοσε τη νοµο-
θεσία µέχρι τώρα. Γιατί τα πρόδηλα λάθη της διοίκησης, που πε-
ριγράψατε, δεν είναι λάθη των πολιτών ούτε είναι λάθη
προφανώς του ΣΥΡΙΖΑ, των ΑΝΕΛ και των Οικολόγων Πρασίνων
που έχουν τώρα την ευθύνη της διοίκησης. 

Ταυτόχρονα αποδεικνύεται παραβίαση κανόνων, καταπάτηση
εκτάσεων, εκχερσώσεις χωρίς άδεια, αυθαίρετη δόµηση και δια-
πλοκή σε διάφορα επίπεδα. Αυτό αναδεικνύει η ανάρτηση των
δασικών χαρτών και η ανάδειξη σηµαίνει ότι πρέπει να συνηγο-
ρήσουµε και να επιτελέσουµε το έργο της επίλυσης όλοι µαζί,
αλλά να µην κάνουµε πίσω ως προς την αποτύπωση κανονικότη-
τας και νοµιµότητας στον χώρο και της φύσης και της αγροτικής
παραγωγής και της δόµησης.

Σαφώς, τα τεχνικά προβλήµατα τα οποία εντοπίζονται είναι και
παραλείψεις της διοίκησης -συµφωνώ µαζί σας- και εσφαλµένος
χαρακτηρισµός πολλές φορές. Όµως, κύριε Τζαβάρα, αν δεν
γίνει η ανάρτηση και δεν κατατεθούν οι αντιρρήσεις και δεν εκ-
φραστεί ο κάθε πολίτης προς την ιδιοκτησία του και προς τον
χαρακτήρα της έκτασής του, αυτή η τακτοποίηση και η αποτύ-
πωση της νοµιµότητας δεν θα γίνει ποτέ.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Αναπληρωτή Υπουργού)

Για τον λόγο, λοιπόν, αυτό θα πω κατ’ αρχάς -και επιτρέψτε
µου, κύριε Πρόεδρε- ότι στην υπουργική απόφαση του Φεβρουα-
ρίου του 2017 για πρώτη φορά επιλέξαµε και θεσπίσαµε να µην
χρεώνεται ο πολίτης, να είναι ατελώς οι αντιρρήσεις για τα θέ-
µατα που οι περιοχές είναι σε ρυµοτοµικά σχέδια, σε εποικι-
σµούς, σε τελεσίδικες πράξεις χαρακτηρισµού ή σε εκκρεµείς,
κάτι που δεν υπήρχε. Άρα, ο πολίτης εξασφαλίζεται ως προς το
να µην έχει κόστος -γιατί αναφερθήκατε σε πιθανό κόστος του
πολίτη.

Ταυτόχρονα έχουµε στείλει σε όλους τους δήµους της Ελλά-
δας, παράλληλα µε τη δηµοσίευση του νόµου στο ΦΕΚ, και πολ-
λαπλές επιστολές για να εισάγουν τα ρυµοτοµικά σχέδια, τις
πράξεις εφαρµογής, τα όρια οικισµών και τις οικιστικές πυκνώ-
σεις, για να προστατευθεί η περιοχή κατοικίας. Μιας και έχουµε
και την ευτυχή συγκυρία να είναι εδώ ο Υπουργός Εσωτερικών,
πρέπει να πω ότι από τους ΟΤΑ της Ελλάδος µόνο το 30%

έστειλε τα στοιχεία αυτά στο Κτηµατολόγιο και δεν προστατεύε-
ται η περιουσία, η ιδιοκτησία και η κατοικία στο υπόλοιπο 70%
και όχι µε ευθύνη της Κυβέρνησης και της πολιτείας.

Για να το υπερβούµε και αυτό, κύριε Τζαβάρα, κάναµε µια
ακόµα εγκύκλιο, που δεν την αναφέρατε και την αναφέρω εγώ
προς ενηµέρωση πιθανόν και των πολιτών. Δίνουµε τη δυνατό-
τητα στο Κτηµατολόγιο να αναρτήσει τα όρια οικισµών, παρότι
οι ΟΤΑ δεν τα έχουν στείλει. 

Επειδή ταυτόχρονα πολλές αγροτικές περιοχές περιλαµβάνον-
ται σε ευρύτερα περιγράµµατα αναδασωτέων -έχετε δίκιο- δη-
µοσιεύσαµε ήδη εγκύκλιο η οποία ζητά από τις υπηρεσίες την
άµεση ενεργοποίηση της διάταξης 44 του ν.998, δηλαδή, να
προσδιορίσουν τα πολύγωνα των αγροτικών περιοχών εντός των
αναδασωτέων, που προϋπήρχαν ως αγροτικές και δεν χρειάζεται
να είναι εντός του πλαισίου της αναδασωτέας έκτασης, να γίνει
άρση της αναδάσωσης. Η κανονικότητα της ανάπτυξης της
αγροτικής καλλιέργειας είναι µια υποχρέωση των δασαρχών και
των συντονιστών των αποκεντρωµένων διοικήσεων, που καλώς
αναφέρατε ότι το κάνανε.

Ταυτόχρονα, κύριε Τζαβάρα, και µε ευκαιρία της συζήτησης
αυτής πρέπει να σας πω ότι, πράγµατι, υπάρχουν πρόδηλα λάθη
και εκτός των αναδασωτέων, λάθη δηλαδή στους δασικούς χάρ-
τες. Υπάρχει ήδη εγκύκλιος εκ µέρους µας, που δίνει την εντολή
στη διοίκηση να προχωρήσει στη διόρθωση αυτών των πρόδη-
λων λαθών στους χάρτες, ώστε έτσι να υπερβούµε, αν θέλετε,
τα προβλήµατα που έχουν διαφύγει της προσοχής της διοίκη-
σης. 

Πρέπει να οµολογήσω κι εγώ, όπως κι εσείς είπατε, ότι οι χάρ-
τες που έχουν εκπονηθεί από ιδιωτικά γραφεία έχουν θεωρηθεί
από τις διευθύνσεις δασών και τα δασαρχεία, άρα κατ’ αρχάς
έχουν ολοκληρώσει τον έλεγχο σε πρώτο στάδιο και έχουν δια-
φύγει κάποια λάθη. Γι’ αυτές τις περιπτώσεις, λοιπόν, των πρό-
δηλων λαθών δίνεται επίσης εντολή µε εγκύκλιο αντίστοιχη µε
αυτή της αναδασωτέας που περιγράψατε, έτσι ώστε να γίνει µε
ευθύνη της διοίκησης και χωρίς κόστος για τον πολίτη, κάτι το
οποίο είναι υποχρέωσή µας να κάνουµε σε κάθε περίπτωση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε Υπουργέ, τα
υπόλοιπα στη δευτερολογία σας. Ευχαριστώ πολύ.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Θα συνεχίσω στη δευτερολογία. Νοµίζω
ότι το πρώτο σκέλος το είπα όσον αφορά την εγκύκλιο διάταξη. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κύριε συνάδελφε,
έχετε τον λόγο.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Βέβαια, κύριε Υπουργέ, δεν θα
έχω αντίρρηση για το ότι εξ αφορµής της ερωτήσεώς µου βρή-
κατε την ευκαιρία να αναλωθείτε σε γενικότητες οι οποίες έχουν
και το χαρακτήρα της κοινοτοπίας. 

Βεβαίως οι δασικοί χάρτες είναι στοιχείο υποδοµής και βε-
βαίως έχει αναπτυξιακή κατεύθυνση όλη η προσπάθεια πλην,
όµως, το ότι η «ΕΘΝΙΚΟ ΚΤΗΜΑΤΟΛΟΓΙΟ ΚΑΙ ΧΑΡΤΟΓΡΑΦΗΣΗ
Α.Ε.» εδώ και δεκαετίες προσπαθεί να µας δώσει την κτηµατο-
γράφηση της επικράτειας και µέχρι σήµερα υπάρχει µόνο το 7%
χαρτογραφηµένο, είναι µια άλλη µεγάλη ιστορία για την οποία
δεν θέλω να µιλήσω στο πλαίσιο αυτής της ερώτησης. Βέβαια
δεν είµαι σε καµµία περίπτωση υποχρεωµένος να απολογηθώ για
όλες τις παθογένειες και όλες τις ιδεοληψίες που µπορεί να φέρ-
νει όλη αυτή η ιστορία.

Εγώ, λοιπόν, µε την ερώτηση έχω εστιάσει σε ένα συγκεκρι-
µένο θέµα όπου από την τελευταία παράγραφο, τουλάχιστον,
της τοποθέτησής σας καταλαβαίνω ότι µάλλον συµφωνείτε µαζί
µου.

Είναι άδικο -και το υπογραµµίζω- ο πολίτης να είναι υποχρεω-
µένος όχι µόνο να πληρώνει -σε κάποιες περιπτώσεις τον έχετε
απαλλάξει-, αλλά και να υφίσταται την ταλαιπωρία τού να πηγαί-
νει στα αρµόδια γραφεία, να υποβάλλει τις αντιρρήσεις, να προσ-
λαµβάνει τεχνικούς συµβούλους, να τους πληρώνει. Υφίσταται
δε όλη αυτή η ταλαιπωρία προκειµένου να πληρώσει το κόστος
της αποκατάστασης λαθών, παραλείψεων, εσφαλµένων καταχω-
ρίσεων στους δασικούς χάρτες, για την αποκατάσταση των
οποίων την ευθύνη, µε βάση τον νόµο -και η ερώτησή µου ανα-
φέρει και τη διάταξη συγκεκριµένα, είναι η διάταξη του άρθρου
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13 του ν.3889/2010- την έχει η διοίκηση.
Στη δε περίπτωση της Περιφερειακής Ενότητας Ηλείας η ίδια

η διεύθυνση δασών έχει επιφυλαχθεί και λέει: Εάν κατά τη διάρ-
κεια της ανάρτησης -ήδη έχουµε τη διάρκεια της ανάρτησης,
έχει ξεκινήσει από τις 13 Ιανουαρίου και λήγει στις 23 Μαρτίου-
διαπιστωθεί ότι έχουν εµφιλοχωρήσει λάθη -και καθηµερινά δια-
πιστώνεται ότι έχουν εµφιλοχωρήσει τέτοια λάθη-, θα πρέπει να
κινητοποιηθεί ο κρατικός µηχανισµός, προκειµένου να απαλλάξει
τους πολίτες από το βάρος και την ταλαιπωρία. 

Θεωρώ ότι οποιαδήποτε κυβέρνηση, όσο δηµοκρατική και αν
είναι ή δεν είναι, θα πρέπει τουλάχιστον στα θέµατα που έχουν
σχέση µε τα ζητήµατα της χρηστής διοίκησης και της προστα-
σίας των ευλόγως προστατευοµένων συµφερόντων των πολιτών,
θα πρέπει στο θέµα αυτό να έχει µόνο µία θέση, να διευκολύνει,
ούτως ώστε να µην υπάρχει αυτή η ταλαιπωρία.

Αυτό που κάνατε -και το οποίο ανέφερα- στις 22 Φεβρουαρίου,
βεβαίως το κάνατε γιατί δεν υπήρχε άλλος τρόπος να αποκατα-
σταθεί, γιατί, όπως ξέρετε, όσον αφορά τις εκτάσεις που έχουν
κηρυχθεί αναδασωτέες µε βάση τον νόµο και έχει δηµοσιευθεί
στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως η σχετική πράξη, αυτή ακρι-
βώς η πράξη της διοίκησης δεν µπορεί να διορθωθεί µε την προ-
βολή συγκεκριµένων αντιρρήσεων. Γι’ αυτό προσφύγατε στη
βοήθεια του άρθρου 44 παράγραφος 4 του Δασικού Κώδικα,
όπου προβλέπεται η ανάκληση ή η άρση -στη συγκεκριµένη πε-
ρίπτωση η ανάκληση- της διοικητικής πράξης. 

Εγώ, λοιπόν, σας παρακαλώ να µεριµνήσετε, επειδή γνωρίζω
την ευαισθησία σας, επειδή έχετε υπηρετήσει απ’ ό,τι ξέρω και
σε θέσεις ευθύνης σε Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης. Θα
σας αναφέρω την περίπτωση του δηµάρχου Πηνειού ο οποίος
διαµαρτύρεται για το ότι, ενώ είχε ακόµα προθεσµία να ανταπο-
κριθεί σε αυτές τις υποχρεώσεις που έχει για τη θεώρηση των
δασικών χαρτών αναφορικά µε τα όρια των οικισµών, µέχρι σή-
µερα προχωρά η διαδικασία χωρίς να έχει ολοκληρωθεί από την
πλευρά του δήµου αυτή η συγκεκριµένη προθεσµία.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-
λοντος και Ενέργειας): Αυτός ευθύνεται, όµως, για αυτό.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Άρα, αντιλαµβάνεστε ότι αυτές
τις περιπτώσεις µε ευθιξία και υπευθυνότητα, που θεωρώ ότι
έχετε, θα πρέπει να τις προλάβετε. Εγώ θέλω να βοηθήσω και γι’
αυτό κάνω ερώτηση, δεν κάνω επερώτηση.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε
συνάδελφε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην έκθεση
της αίθουσας «ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ» και ενηµερώθηκαν για
την ιστορία του κτηρίου και τον τρόπο οργάνωσης και λειτουρ-
γίας της Βουλής, σαράντα τέσσερις µαθήτριες και µαθητές και
τρεις εκπαιδευτικοί συνοδοί τους από την Εράσµειο Ελληνογερ-
µανική Σχολή. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 
(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)

Αγαπητοί µαθητές και µαθήτριες, έχετε έρθει σε µια ώρα που
στη Βουλή ασκείται κοινοβουλευτικός έλεγχος. Βουλευτές για
θέµατα που τους ενδιαφέρουν ρωτούν τους Υπουργούς στην αρ-
µοδιότητα των οποίων εντάσσονται αυτά τα θέµατα.

Τώρα ο Βουλευτής Ηλείας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Τζαβάρας
ρωτάει τον Υπουργό, τον κ. Φάµελλο, για θέµατα που αφορούν
δασικές εκτάσεις του Νοµού Ηλείας και απαντά ο Υπουργός.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Να καληµερίσουµε, λοιπόν, και να πούµε
και στους µαθητές που είναι εδώ µαζί µας, ότι η διαδικασία της
ερώτησής σας, κύριε Τζαβάρα, µπορεί να συνθέσει και να δώσει
ένα κοινό αποτέλεσµα, γιατί αυτό µας ενδιαφέρει.

Επαναλαµβάνω ότι έχετε δίκιο ως προς τις αναδασωτέες, ότι
έτσι έπρεπε να γίνει. Εδώ καλό είναι να ανακοινώσουµε ότι θα
έρθει και νοµοθετική ρύθµιση για να το θωρακίσει έτι περαιτέρω.
Θα το κάνουµε αυτό.

Ταυτόχρονα, σας είπα ότι θα υπάρχει εγκύκλιος για τα λάθη
της διοίκησης και αντίστοιχη ρύθµιση. Όλα αυτά εξαιρούνται και

των τελών µε δικές µας αποφάσεις, για να µην υπάρχει καµµία
επιβάρυνση. 

Επίσης, καλό είναι να πούµε ότι στον ίδιο νόµο που αναφέ-
ρατε, τον ν.3889/2010, υπάρχει και µία ρητή πρόβλεψη στο
άρθρο 20, που λέει ότι διοικητικές πράξεις που αναδεικνύουν νο-
µική εξαίρεση από τις διατάξεις της αστικής νοµοθεσίας αποτυ-
πώνονται στον δασικό χάρτη και µετά την κύρωσή του. Άρα, η
διοίκηση οφείλει να επιλύει ταυτόχρονα τα προβλήµατα.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Άλλη περίπτωση είναι αυτή.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Αυτό που ήθελα να σας πω εγώ µε τη
συνολικότερη απάντηση είναι ότι πρέπει να συµφωνήσουµε ότι
είναι απαραίτητο να κάνουµε ό,τι είναι δυνατόν για να λύσουµε
προβλήµατα που πιθανά υπάρχουν είτε στον χώρο –δηλαδή, στη
γη- είτε στις πράξεις, προκειµένου να πιέσουµε όλους διότι δεν
ευθύνεται η διοίκηση ή ο πολίτης για τις καθυστερήσεις στον
ΟΤΑ. 

Όµως, σας ενηµερώνω ότι εγώ έχω ζητήσει και συµµετοχή µου
στο διοικητικό συµβούλιο της ΚΕΔΕ, διότι πρέπει να λύσουµε το
πρόβληµα. Υπογράψαµε και άλλη εγκύκλιο προς το Κτηµατολό-
γιο που λέει ότι ακόµα και καθυστερηµένα να έρθουν τα όρια, να
τα ενσωµατώσουµε. Όµως, έχει παρέλθει το χρονοδιάγραµµα
για τους ΟΤΑ.

Θέλω να πω µ’ αυτήν την ευκαιρία ότι θα πρέπει να κάνουµε
και νοµοθετικές κινήσεις, ώστε να εξασφαλίσουµε και να υπο-
στηρίξουµε και την αγροτική δραστηριότητα συνολικά στη σχέση
της µε το δασικό οικοσύστηµα. Δηλαδή, πρέπει να τακτοποι-
ηθούν όλες οι περιπτώσεις εκχερσώσεων και αλλαγής χρήσης
τώρα, να αποτυπωθούν σε χάρτη και να δοθεί ο χρόνος στην εξέ-
ταση των αντιρρήσεων που είναι επαρκής, επαρκέστερος των
εξήντα ηµερών που δώσαµε για την ανάρτηση, ώστε να λυθούν
όλα αυτά. Επιτέλους, πρέπει να υπάρχει ένα υπόβαθρο για τη
χώρα που θα έχει αποτυπωµένο το δάσος και την αγροτική καλ-
λιέργεια, αλλά παράλληλα να µην αµφισβητηθούν και οι επιδο-
τήσεις των αγροτών και να υπάρχει µία οργάνωση στον χώρο την
οποία χρειαζόµαστε όλοι.

Αυτό που προσπαθώ να πω είναι ότι µε δικές µας παρεµβάσεις
–επιτρέψτε µου να το πω- πέρα από τις εγκυκλίους που ανέφερα
ήδη…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΖΑΒΑΡΑΣ: Εσείς κυβερνάτε.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Περιβάλ-

λοντος και Ενέργειας): Ναι, αλλά δεν ήταν κάτι το οποίο είχε
γίνει τα προηγούµενα χρόνια, γιατί υπήρχε και το κόστος των αν-
τιρρήσεων. Για να σας πω ένα παράδειγµα, στην περίπτωση της
µικρότερης αντίρρησης για τον πολίτη ήταν 50 ευρώ και εµείς
το κάναµε 10 ευρώ, γιατί πράγµατι πρέπει να εξασφαλίζεται η
πρόσβαση του πολίτη στην έκφραση της αντίρρησης και όχι να
αναστέλλεται µε κόστος.

Βέβαια, πρέπει να θυµίζουµε και στη δηµόσια διοίκηση τι πρέ-
πει να κάνει και να βοηθάµε και πολιτικά στις αναδασωτέες, στις
καταπατήσεις, στα διοικητικά λάθη, στα όρια των οικισµών, διότι
εδώ πάµε να βάλουµε µπρος ένα ολόκληρο σύστηµα διοίκησης
και οικονοµικής παραγωγής που είναι απαραίτητο για την παρα-
γωγική ανασυγκρότηση της χώρας και το χρειαζόµαστε όλοι.

Αυτό, λοιπόν. προσπαθούµε να κάνουµε. Ευχαριστώ πάρα
πολύ για την τροφοδοσία αυτής της συζήτησης, γιατί στην ίδια
κατεύθυνση είµαστε. Θα συνεχίσουµε –και αυτό αποτελεί και µία
δέσµευση- την επόµενη εβδοµάδα και µε νοµοθετική θωράκιση
αυτών των παρεµβάσεων, γιατί πιθανά χρειάζεται να υπάρξουν
ισχυρές δηµόσιες λειτουργίες προκειµένου να αποκαταστήσουν
τη νοµιµότητα στον αγροτικό χώρο.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Κι εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα άνω
δυτικά θεωρεία, αφού προηγουµένως συµµετείχαν στο εκπαιδευ-
τικό πρόγραµµα «Εργαστήρι Δηµοκρατίας» που οργανώνει το
Ίδρυµα της Βουλής, δεκαεπτά µαθητές και µαθήτριες και ένας
εκπαιδευτικός από το 14ο Δηµοτικό Σχολείο Ιλίου. 

Η Βουλή τούς καλωσορίζει. 

5568 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



(Χειροκροτήµατα απ’ όλες τις πτέρυγες της Βουλής)
Ακολουθεί η µε αριθµό 512/21-2-2017 ενδέκατη επίκαιρη ερώ-

τηση δεύτερου κύκλου της Βουλευτού Λαρίσης του Συνασπι-
σµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς κ. Άννας Βαγενά προς τον
Υπουργό Εσωτερικών, σχετικά µε τη σύσταση-λειτουργία του
«Κέντρου Αποτέφρωσης Νεκρών (ΚΑΝ)» εκ µέρους των µονάδων
πρωτοβάθµιας τοπικής αυτοδιοίκησης.

Ορίστε, κυρία Βαγενά, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά.
ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Η ιστορική και εθνογραφική έρευνα επιβεβαιώνει ότι στον ελ-

λαδικό χώρο από αρχαιοτάτων χρόνων απαντά η ταφική πρα-
κτική της αποτέφρωσης των νεκρών πέραν της ανέγερσης
τύµβων-ενταφιασµού του νεκρού σώµατος. Χαρακτηριστικές
είναι οι αναφορές των οµηρικών επών, αλλά και τα αρχαιολογικά
ευρήµατα τεφροδόχων, λαρνάκων και άλλων ταφικών αντικειµέ-
νων. 

Μετά την επικράτηση του Χριστιανισµού στον ελλαδικό χώρο,
η ταφή επεβλήθη της αποτέφρωσης. Οι πρώτες κινήσεις για την
επαναφορά της αποτέφρωσης αναφέρονται στα έτη 1912-1917.
Εν τέλει, µόλις τη δεκαετία του 1980, η ελληνική κοινωνία αρχίζει
να αναθεωρεί τις παγιωµένες απόψεις της σχετικά µε το ζήτηµα
της συγκεκριµένης ταφικής πρακτικής. 

Ακολούθως, δυνάµει του άρθρου 35 του ν.3448/2006 και των
σχετικών εφαρµοστικών νοµοθετηµάτων, επετράπη εντός της ελ-
ληνικής έννοµης τάξης η αποτέφρωση και εκχωρήθηκε το πρώ-
τον η αρµοδιότητα διαχείρισης των Κέντρων Αποτέφρωσης
Νεκρών (ΚΑΝ) στις µονάδες πρωτοβάθµιας τοπικής αυτοδιοίκη-
σης, στους δήµους. Εν τούτοις, µέχρι την επιψήφιση του άρθρου
92 του ν.4368/2016, το σύνολο των σχετικών διατάξεων παρέ-
µεινε κενό γράµµα.

Ακολούθως η έκδοση των κανονιστικών διοικητικών πράξεων
περί περιβαλλοντικών όρων σύστασης των ΚΑΝ παρείχε για
πρώτη φορά ένα ολοκληρωµένο και λειτουργικό πλαίσιο για την
έναρξη της δραστηριότητας των αποτεφρωτηρίων εν Ελλάδι.
Σύµφωνα µε το ισχύον νοµοθετικό πλαίσιο, η ίδρυση και λειτουρ-
γία των αποτεφρωτηρίων ανήκε αποκλειστικά στην αρµοδιότητα
των δήµων ή στα νοµικά πρόσωπα δηµοσίου δικαίου που αυτοί
τυχόν θα συστήσουν,

Στο πρόσφατο παρελθόν, αρκετοί δήµοι, όπως οι Αθηναίων,
Θεσσαλονίκης, Βόλου, Μαρκόπουλου και άλλοι έχουν προσπα-
θήσει να ιδρύσουν αποτεφρωτήριο, αλλά οι προσπάθειές τους
δεν έχουν ευοδωθεί, λόγω της έντονης αντίδρασης εκκλησιαστι-
κών αρχών και οµάδων πίεσης των τοπικών κοινωνιών.

Συνεπεία όλων αυτών, η µοναδική λύση για όποιον επιθυµεί να
αποτεφρωθεί µετά θάνατον είναι η αποστολή της σορού στο
εξωτερικό, µε τον πλησιέστερο διαθέσιµο χώρο να εντοπίζεται
στη Σόφια της Βουλγαρίας. Πλην όµως µία τέτοια επιλογή µετά-
βασης στο εξωτερικό οδηγεί σε µείζονα οικονοµική -περίπου
3.000 ευρώ-, συναισθηµατική και ψυχική επιβάρυνση, ενώ δεν
αποκλείει το ενδεχόµενο οι οικείοι του θανόντος να πέσουν θύ-
µατα κυκλωµάτων εκµετάλλευσης του ανθρώπινου πόνου, ιδία
εν όψει του γεγονότος ότι καλούνται να διαχειριστούν µία από
τις πιο πλέον δύσκολες στιγµές της ζωής τους εντός των ορίων
αλλοδαπής έννοµης τάξης και επικοινωνίας σε γλώσσα και χω-
ρικό πλαίσιο που δεν κατανοούν, µε ιδιώτες αποτεφρωτές, οι
οποίοι και ασκούν κερδοσκοπική δραστηριότητα. 

Επειδή η επιλογή της αποτέφρωσης ως ταφικής πρακτικής
είναι πλέον καθόλα σύννοµη, η µη υλοποίησή της δε παραβιάζει
συνταγµατικώς εγγυηµένα δικαιώµατα, τόσο των οικείων του
εκλιπόντος, όσο και του υπολείµµατος της προσωπικότητας του
τελευταίου αυτού, εφόσον έχει εκφράσει τη βούλησή του περί
αποτέφρωσης καθ’ ο χρόνο βρισκόταν εν ζωή.

Για τους λόγους αυτούς ερωτάται ο κύριος Υπουργός Εσωτε-
ρικών σε ποιο στάδιο βρίσκεται η υλοποίηση των ως άνω νοµο-
θετικών προβλέψεων περί σύστασης, λειτουργίας των ΚΑΝ και
ποια είναι τα συγκεκριµένα και θετικά µέτρα που προτίθεται να
λάβει µε σκοπό την προώθηση, διευκόλυνση και υποστήριξη της
σύστασης και έναρξης της λειτουργίας τους;

Ευχαριστώ και για τον χρόνο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστώ, κυρία συ-

νάδελφε.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρία Βαγενά, µε την ερώτησή σας θίγετε ένα πάρα πολύ ση-

µαντικό ζήτηµα και, θα έλεγα, διαρκώς επίκαιρο. Ως πολιτεία
γνωρίζετε ότι πρέπει να αναγνωρίσουµε το ατοµικό δικαίωµα επι-
λογής στον τύπο τελετής κηδείας. Αυτό ισχύει για όλους. Πρέπει
να κατοχυρώνεται για τον οποιονδήποτε.

Στο πλαίσιο αυτό έχει υπάρξει η δυνατότητα αυτή, η κατοχύ-
ρωση αυτού του δικαιώµατος µε τον νόµο που αναφέρατε και
εσείς, τον ν.4368/2016 µε το άρθρο 15, µία νοµοθετική πρωτο-
βουλία επί των ηµερών της σηµερινής Κυβέρνησης. Ενώ είχε
υπάρξει από το 2006, µε τον ν.3448 του άρθρου 35 παράγραφος
1, η δυνατότητα στους δήµους πρώτου βαθµού εντός των διοι-
κητικών, αλλά και εκτός των διοικητικών τους ορίων σε εκτάσεις
ιδιοκτησίας τους να µπορούν να συστήσουν κέντρα αποτέφρω-
σης νεκρών.

Επίσης, αυτό το διάστηµα λύθηκαν ζητήµατα που σχετίζονται
µε τον περιβαλλοντικό χαρακτήρα των παραπάνω ρυθµίσεων και
υπήρξε η πολιτική απόφαση στις 7 Οκτωβρίου του 2015 –ήµουν
εγώ τότε στο Υπουργείο Ενέργειας και Περιβάλλοντος και είχα
υπογράψει αυτή την απόφαση- που ακριβώς επιτρέπει την
ίδρυση και λειτουργία και τη χωροθέτηση των κέντρων αποτέ-
φρωσης νεκρών. 

Στις 15 Φεβρουαρίου του παρόντος έτους υπογράφηκε Κοινή
Υπουργική Απόφαση του Υπουργείου Εσωτερικών, του Υπουρ-
γείο Ενέργειας και Περιβάλλοντος και του Υπουργείου Οικονο-
µικών που ρυθµίζει µε λεπτοµέρεια τη δυνατότητα ίδρυσης και
λειτουργίας κέντρων αποτέφρωσης οστών εντός των υφιστάµε-
νων κοιµητηρίων. 

Τι εικόνα διαµορφώνουν όλα αυτά; Έχουµε διαµορφώσει ένα
πλήρες πλαίσιο και τη δυνατότητα στους δήµους, εάν το επιθυ-
µούν -και νοµίζω ότι έχουν αυτή την υποχρέωση, δεν είναι θέµα
επιθυµίας, είναι θέµα υποχρέωσης απέναντι σε αυτούς που τους
αναγνωρίζουµε το ατοµικό δικαίωµα της επιλογής στον τρόπο
της τελετής κηδείας τους-, να συστήσουν κέντρα αποτέφρωσης
νεκρών. Το ερώτηµα είναι τι εµποδίζει αυτή τη στιγµή τους δή-
µους;

Ποιοι στέκονται ενάντια σ’ αυτό το ατοµικό δικαίωµα; Γνωρί-
ζουµε ότι υπάρχουν τέτοιου είδους σκοταδιστικές δυνάµεις
εντός της ελληνικής κοινωνίας. Θεωρώ ότι πρέπει να υπάρξει ένα
µέτωπο όλων των προοδευτικών ανθρώπων οι οποίοι αναγνωρί-
ζουν αυτό το δικαίωµα, ώστε να δηµιουργήσουν εκείνους τους
κατάλληλους όρους πίεσης για να γίνει πράξη αυτή η δυνατό-
τητα. 

Θέλω, επίσης, να πω ότι στις προθέσεις του Υπουργείου Εσω-
τερικών, στην προσπάθεια για να πιέσουµε ακόµα περισσότερο
ώστε να γίνει πραγµατικότητα η ίδρυση των κέντρων αποτέφρω-
σης νεκρών, είναι να δώσουµε αυτήν τη δυνατότητα και σε ιδιώ-
τες. 

Εάν οι δήµοι δεν αντιλαµβάνονται ότι έχουν ως καθήκον να το
κάνουν εκείνοι, δεν θα τους το απαγορεύσουµε, αλλά θα δώ-
σουµε αυτήν τη δυνατότητα  και σε ιδιώτες. Σύντοµα θα έρθει
αντίστοιχη νοµοθετική πρωτοβουλία. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ. 
Κυρία Βαγενά, πριν τη δευτερολογία σας, θα ήθελα να σας πω

ότι όλοι οι συνάδελφοι είµαστε δίπλα σας και κοντά σας σ’ αυτήν
τη φάση της ζωής σας. 

Ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΑΝΝΑ ΒΑΓΕΝΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Θέλω να σας πω ότι το ξέρω και σας ευχαριστώ. Όταν ήµα-

σταν στο γραφείο στη Σόφια και περιµέναµε, δεν θα ξεχάσω ποτέ
–ξέρετε ότι είχα πρόσφατη εµπειρία πάνω σ’ αυτό- τον τρόπο µε
τον οποίο ένα νέο παιδί, ένας Βούλγαρος, που στεκόταν δίπλα,
αγκάλιασε και πήρε µαζί του την τεφροδόχο µε την τέφρα του
αγαπηµένου του προσώπου. Είναι µεγάλη παρηγοριά. 

Ελπίζω, λοιπόν, να βρουν τη δύναµη κάποιοι δήµαρχοι, κάποιοι
ιδιώτες και να συγκρουστούν µ’ αυτόν τον σκοταδισµό. Δεν µπο-
ρεί εµείς εδώ να έχουµε µεσαίωνα. Οι Βούλγαροι δεν είναι θρή-
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σκοι; Μάλιστα, σαν λαός έχουν και βαθύ θρησκευτικό αίσθηµα,
κάτι που ξέρουµε πολύ καλά. Δεν µπορεί εµείς να υφιστάµεθα
εδώ αυτόν τον σκοταδισµό, αυτόν τον µεσαίωνα και να καταφεύ-
γουµε στη Βουλγαρία. 

Θέλω να σας διαβεβαιώσω –και δεν ξέρω αν αυτό έχει σηµα-
σία για κάποιους ανθρώπους- ότι δεν έχει καµία σχέση αυτό µε
το βαθύ θρησκευτικό αίσθηµα. Εγώ όλο αυτό το δύσκολο χρο-
νικό διάστηµα που πέρασα, αλλά ακόµα και τώρα προσεύχοµαι
κάθε µέρα και κάνω τον σταυρό µου στην Παναγία. Αν αυτό λέει
κάτι για κάποιους! 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κυρία

συνάδελφε. 
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ (ΠΑΝΟΣ) ΣΚΟΥΡΛΕΤΗΣ (Υπουργός Εσωτερι-

κών): Κυρία Βαγενά, ως σηµερινός Υπουργός Εσωτερικών θέλω
να σας πω και προσωπικά ότι ενώνουµε τη φωνή µας µε τη δική
σας. Νοµίζω ότι αποτελεί υποχρέωση της σηµερινής Κυβέρνη-
σης και όχι µόνο, δεδοµένου ότι υπάρχει ένα ευρύτατο µέτωπο
µέσα στην ελληνική κοινωνία που θεωρεί ότι πρέπει επιτέλους να
κατοχυρωθεί και να γίνει πράξη αυτό το ατοµικό δικαίωµα επιλο-
γής όσον αφορά τον τύπο της κηδείας. 

Για άλλη µία φορά, λοιπόν, θα ήθελα να προσθέσω ότι αποτε-
λεί δέσµευσή µας –την οποία και θα υλοποιήσουµε- να κάνουµε
ό,τι είναι απαραίτητο για να διευρύνουµε αυτήν τη δυνατότητα. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η έκτη µε αριθµό 532/24-2-2017

επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β’ Πειραιώς
των Ανεξαρτήτων Ελλήνων κ. Δηµητρίου Καµµένου προς τον
Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, σχετικά µε τον «στόλο των
αστικών συγκοινωνιών», δεν θα απαντηθεί λόγω αιφνίδιας ασθέ-
νειας του Υπουργού Υποδοµών και Μεταφορών κ. Σπίρτζη. 

Επίσης, η µε αριθµό 2522/11-1-2017 αναφορά – ερώτηση του
Βουλευτή Β’ Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Κωστή Χατζηδάκη
προς τον Υπουργό Υποδοµών και Μεταφορών, µε θέµα «στον
“αυτόµατο πιλότο” οι αστικές συγκοινωνίες της Αθήνας. Μεγάλη
µείωση εσόδων και διεύρυνση των ελλειµµάτων», δεν θα συζη-
τηθεί λόγω του ίδιου λόγου. 

Ακόµα, η τέταρτη µε αριθµό 482/14-2-2017 επίκαιρη ερώτηση
δεύτερου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου της Δηµοκρατικής
Συµπαράταξης ΠΑΣΟΚ–ΔΗΜΑΡ κ. Βασιλείου Κεγκέρογλου προς
τον Υπουργό Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης, σχετικά µε την παράταση του δικαιώµατος για
πλήρη ασφάλιση των εργαζοµένων, των ανέργων και των επαγ-
γελµατιών, δεν θα συζητηθεί λόγω απουσίας του αρµόδιου Υφυ-
πουργού στο εξωτερικό. Ο κ. Αναστάσιος Πετρόπουλος είναι
στις Βρυξέλλες.

Επιπλέον, δεν θα συζητηθούν λόγω κωλύµατος των αρµοδίων
Υπουργών και θα επαναπροσδιοριστούν για συζήτηση οι παρα-
κάτω:

Η δεύτερη µε αριθµό 534/24-2-2017 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Λακωνίας της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αθα-
νασίου Δαβάκη προς τον Υπουργό Υγείας, σχετικά µε την απο-
δυνάµωση του Κέντρου Υγείας Καστορείου του Δήµου Σπάρτης,
δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του Υπουργού Υγείας κ. Αν-
δρέα Ξανθού. 

Η τρίτη µε αριθµό 530/24-2-2017 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Ευβοίας του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή
Αυγή κ. Νικολάου Μίχου προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυ-
ξης και Τροφίµων, σχετικά µε «την κατακράτηση µέρους των επι-
δοτήσεων του ΟΠΕΚΕΠΕ λόγω αδυναµίας καταβολής εισφοράς
στο ΓΟΕΒ», επίσης δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του
Υπουργού Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων κ. Ευάγγελου
Αποστόλου.

Η τέταρτη µε αριθµό 538/24-2-2017 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου της Βουλευτού Δράµας της Δηµοκρατικής Συµπαράτα-
ξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Χαράς Κεφαλίδου προς την Υπουργό
Πολιτισµού και Αθλητισµού, µε θέµα «στον αέρα το έργο επέκτα-
σης της Εθνικής Πινακοθήκης», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµα-

τος της Υπουργού Πολιτισµού και Αθλητισµού κ. Λυδίας Κονιόρ-
δου.

Η πρώτη µε αριθµό 535/24-2-2017 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου
κύκλου του Βουλευτή Έβρου της Νέας Δηµοκρατίας κ. Αναστα-
σίου (Τάσου) Δηµοσχάκη προς τον Υπουργό Ναυτιλίας και Νη-
σιωτικής Πολιτικής, σχετικά µε την ίδρυση Λιµενικής Ακαδηµίας
στην Αλεξανδρούπολη, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του
Υπουργού Ναυτιλίας και Νησιωτικής Πολιτικής κ. Παναγιώτη
Κουρουµπλή.

Η δεύτερη µε αριθµό 531/24-2-2017 επίκαιρη ερώτηση δευτέ-
ρου κύκλου του Βουλευτή Αρκαδίας της Δηµοκρατικής Συµπα-
ράταξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου
προς τον Υπουργό Οικονοµίας και Ανάπτυξης, σχετικά µε την έν-
ταξη έργων αποχετευτικών δικτύων και επεξεργασίας λυµάτων
Κοντοβάζαινας, Λεβιδίου και Καλλιανίου Αρκαδίας, δεν θα συζη-
τηθεί λόγω κωλύµατος του Αναπληρωτή Υπουργού Οικονοµίας
και Ανάπτυξης κ. Αλέξανδρου Χαρίτση.

Η τρίτη µε αριθµό 479/14-2-2017 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου
κύκλου του Βουλευτή Ευβοίας του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή
Αυγή κ. Νικολάου Μίχου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, σχετικά µε την επιβάρυνση θαλάσσιων οικοσυστηµά-
των της Μεσογείου µε ραδιενεργά απόβλητα, δεν θα συζητηθεί
λόγω κωλύµατος του Αναπληρωτή Υπουργού Περιβάλλοντος και
Ενέργειας κ. Σωκράτη Φάµελλου.

Η πέµπτη µε αριθµό 480/14-2-2017 επίκαιρη ερώτηση δευτέ-
ρου κύκλου του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Ιωάννη Δελή προς τον Υπουργό Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε τις άδειες των αναπλη-
ρωτών εκπαιδευτικών, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του
Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων κ. Κωνσταντί-
νου Γαβρόγλου.

Η δωδέκατη µε αριθµό 504/20-2-2017 επίκαιρη ερώτηση δευ-
τέρου κύκλου του Βουλευτή Επικρατείας του Λαϊκού Συνδέσµου
– Χρυσή Αυγή κ. Χρήστου Παππά προς τον Υπουργό Παιδείας,
Έρευνας και Θρησκευµάτων, σχετικά µε «την εκπλήρωση του
Τάµατος του Έθνους», επίσης δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµα-
τος του Υπουργού Παιδείας, Έρευνας και Θρησκευµάτων κ.
Κωνσταντίνου Γαβρόγλου.

Η έβδοµη µε αριθµό 452/6-2-2017 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου
κύκλου του Βουλευτή Αττικής του Λαϊκού Συνδέσµου – Χρυσή
Αυγή κ. Ηλία Κασιδιάρη προς τον Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά
µε τις «συνοµιλίες Τσίπρα-Επενδυτικής Τράπεζας Rothschild και
την εµπλοκή της οικογένειας Rothschild στην οικονοµική ζωή της
Ελλάδος», δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του Υπουργού Οι-
κονοµικών κ. Ευκλείδη Τσακαλώτου.

Η όγδοη µε αριθµό 414/30-1-2017 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου
κύκλου του Βουλευτή Αρκαδίας της Δηµοκρατικής Συµπαράτα-
ξης ΠΑΣΟΚ – ΔΗΜΑΡ κ. Οδυσσέα Κωνσταντινόπουλου προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε την ενηµέρωση για το στάδιο
που βρίσκεται η διαδικασία υλοποίησης της επένδυσης στο
πρώην αεροδρόµιο του Ελληνικού, επίσης δεν θα συζητηθεί
λόγω κωλύµατος του Υπουργού Οικονοµικών κ. Ευκλείδη Τσα-
καλώτου.

Η ένατη µε αριθµό 409/30-1-2017 επίκαιρη ερώτηση δευτέρου
κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος
Ελλάδας κ. Χρήστου Κατσώτη προς τον Υπουργό Οικονοµικών,
σχετικά µε την πώληση της «Εθνικής Ασφαλιστικής», επίσης δεν
θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος του Υπουργού Οικονοµικών κ. Ευ-
κλείδη Τσακαλώτου.

Η δέκατη µε αριθµό 400/27-1-2017 επίκαιρη ερώτηση δευτέ-
ρου κύκλου του Ζ’ Αντιπροέδρου της Βουλής και Βουλευτή Α’
Αθηνών του Ποταµιού κ. Σπυρίδωνος Λυκούδη προς τον
Υπουργό Οικονοµικών, σχετικά µε τα αναξιοποίητα ακίνητα για
τα οποία το δηµόσιο πληρώνει υψηλά ενοίκια, επίσης δεν θα συ-
ζητηθεί λόγω κωλύµατος του Υπουργού Οικονοµικών κ. Ευκλείδη
Τσακαλώτου.

Η δέκατη τρίτη µε αριθµό 513/21-2-2017 επίκαιρη ερώτηση
δευτέρου κύκλου του Βουλευτή Β’ Αθηνών του Κοµµουνιστικού
Κόµµατος Ελλάδας κ. Χρήστου Κατσώτη προς την Υπουργό Ερ-
γασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής Αλληλεγγύης,
σχετικά µε την ανασύσταση των Οργανισµών Εργατικής Κατοι-
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κίας και Εργατικής Εστίας, δεν θα συζητηθεί λόγω κωλύµατος
του Υπουργού Εργασίας, Κοινωνικής Ασφάλισης και Κοινωνικής
Αλληλεγγύης κ. Ευτυχίας Αχτσιόγλου.

Η πέµπτη µε αριθµό 543/28-2-2017 επίκαιρη ερώτηση πρώτου
κύκλου του Βουλευτή Αχαΐας του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελ-
λάδας κ. Νικολάου Καραθανασόπουλου προς τον Υπουργό Ψη-
φιακής Πολιτικής, Τηλεπικοινωνιών και Ενηµέρωσης, σχετικά µε
την αναγνώριση προϋπηρεσίας στην ΕΡΤ Α.Ε. για τους υπαλλή-
λους του προεδρικού διατάγµατος 164/2006, δεν θα συζητηθεί
λόγω κωλύµατος του Υπουργού Ψηφιακής Πολιτικής, Τηλεπικοι-
νωνιών και Ενηµέρωσης κ. Νικολάου Παππά.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω
στο Σώµα ότι οι Υπουργοί Εθνικής Άµυνας, Οικονοµικών, Εξωτε-
ρικών, Δικαιοσύνης, Διαφάνειας και Ανθρωπίνων Δικαιωµάτων
και ο Αναπληρωτής Υπουργός Εθνικής Άµυνας, κατέθεσαν στις
3-3-2017 σχέδια νόµου: 

1. «Κύρωση της Τεχνικής Διευθέτησης µεταξύ του Υπουργού
Εθνικής Άµυνας της Δηµοκρατίας της Πολωνίας και του Υπουρ-
γείου Εθνικής Άµυνας της Ελληνικής Δηµοκρατίας για την Πα-
ροχή Υποστήριξης Χώρας Υποδοχής για την εκτέλεση
εκπαιδευτικής συνεργασίας µεταξύ της Πολωνικής Πολεµικής
Αεροπορίας και της Ελληνικής Πολεµικής Αεροπορίας στην Ελ-
ληνική Δηµοκρατία».

2. «Κύρωση της Τεχνικής Διευθέτησης µεταξύ των Σουηδικών
Ενόπλων Δυνάµεων και του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Ελ-

ληνικής Δηµοκρατίας για τη Συνεργασία των Σουηδικών Ενόπλων
Δυνάµεων µε το Ελληνικό Πολεµικό Ναυτικό στον Τοµέα Ανταλ-
λαγής και Εκπαίδευσης των Ειδικών Δυνάµεων». 

3. «Κύρωση της Συµφωνίας Στρατιωτικής Συνεργασίας µεταξύ
του Υπουργείου Εθνικής Άµυνας της Ελληνικής Δηµοκρατίας και
του Υπουργείου Άµυνας της Δηµοκρατίας της Αρµενίας». 

Παραπέµπονται στην αρµόδια Διαρκή Επιτροπή.
Κύριοι συνάδελφοι, έχουν διανεµηθεί τα Πρακτικά της Δευτέ-

ρας 9 Ιανουαρίου 2017 και της Πέµπτης 12 Ιανουαρίου 2017 και
ερωτάται το Σώµα εάν τα επικυρώνει. 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Συνεπώς τα Πρακτικά

της Δευτέρας 9 Ιανουαρίου 2017 και της Πέµπτης 12 Ιανουαρίου
2017 επικυρώθηκαν. 

Ολοκληρώθηκε η συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύ-

σουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Σπυρίδων Λυκούδης): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 11.40’ λύεται η συνεδρίαση για τη Δευτέρα 6
Μαρτίου 2017 και ώρα 17.00’, µε αντικείµενο εργασιών του Σώ-
µατος: α) νοµοθετική εργασία, σύµφωνα µε την ηµερήσια διά-
ταξη  και β) κοινοβουλευτικό έλεγχο, συζήτηση επικαίρων
ερωτήσεων.

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΠΓ’ - 3 ΜΑΡΤΙΟΥ 2017 5571

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


